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J POVEČATI J MANEVRSKI 
^ PROSTOR 
. GOSPODARSTVA
^ ‘nlervju uredništva DE s predsednikom Sloven
jo skih sindikatov Tonetom Kropuškom

na- 
stabiliza-

&\ . ^kšno je stališče slovenskih 
^''dikatov do že sprejetih 

. Prepov za stabilizacijo našega

!d^r 0^ariitva’ ^aJ menij° o 
/Jdjih ukrepih za štabi]

J°' O tem smo zastavili nekaj 
™šanj predsedniku republi- 

sveta Zveze sindikatov 
°Venije Tonetu Kropušku, ki 
na,ije odgovoril takole:

C^ANJE: Kako Zveza sindi- 
Slovenije gleda na že sprejete

stabip zv.eznega izvršnega sveta za 
OsebnZac'i° gospodarstva in kaj 
^'ča ° 0 referatu Mitje Ribi
ca I. konferenci ZKJ? 

OOVOR: Odločno podpiramo 
sprjj am stabilizacije, ki gaje Z1S že 
°ceni ■ Pa. ki so ze sprejeti,
Njo ruiento kot začasne, ki naj umi
ta ui k!616 in zagotovijo možnosti 
kalcij E .PoseSe Pr’ stabilizaciji. 
ŽlS , .°dločno podpiramo politiko 
tlj^o ‘Je bila pojasnjena v referatu 
čiča v.83 .Predsednika Mitje Ribi- 
vSi p0i-r*niamo se tudi z apelom, da 
Pri .^čni dejavniki podprejo ZIS 

i bs'ckn^e^0v'b' nadaljnjih ukrepih, 
kot p. Pa to podporo ne razumem 
Ptojg^ lanco“ podporo, saj mu po 
lrcbna ^kšna podpora tudi ni po-
Npora zjgepričan sem, da bo naša

rat. j.' najbolj učinkovita ta- 
Posa'm ° ^“rno imeli jasna stališča o 
tahteVafn*b vprašanjih in ko bomo 
črugjjj * °d zvezne vlade pa tudi od 
kšča 'aejavhikov, da ta naša sta
rko ^HjPonirajo" v svojo poli- 
bomo ‘ abilizaeijc. Samo tako se 
tisk0m v- lahko uPrli različnim pri- 
skiipj ’ kl Jih v zvezi s stabilizacij- 
^tuSim trC?' Pričakujemo - med 

,u^i v sindikatih in v posa- 
. VpR . S'ih delavskega razreda.

't POsni -NJE: Menitc torcj> da 
'tarjjjK. °Sni, načelni podpori štabi
r r°tij i ukrepom prišlo do na- 

‘tacij ’ ^°. bomo prešli na konkre- 
0bračel?

: Mnogo je slišati o
*akteva r!i^S klavski razred enotno 3 odl0 -

e sii
lr,t m^J,° *ern govorimo načelno.

To*ipdločne stabilizacijske ukre- 
^?aj, k0 g1Ccr res, vendar samo do

I krim bomo
?az'ičn,^rcPc

začeli izvajati kon-

<5mi
se bomo spopadli z 

nied seboj nasprotnimi
b0 to Za katere bodo vsi trdili, da 
•d -ntcresi delavskega razreda.bQj nami je

ne s ' torei težek političen 
samo glede podpore, ki naj

za lepš°in bolj čo^to
posta®©

nelbrosia'

bi jo sindikati dali stabilizaciji, tem
več tudi političen boj za usklajeva
nje interesov znotraj naše organiza
cije, da bi stabilizacijo dosegli.

VPRAŠANJE: Kaj je za sindikate 
osnovno v politiki stabilizacije?

ODGOVOR: Ponovno poudar
jamo, da je treba stabilizaciji podre
diti vse elemente v naši gospodarski 
politiki. Zato v sindikatih ne more
mo sprejeti nobenega licitiranja, 
kakšna naj bo stopnja rasti gospo
darstva, kakšna naj bo stopnja zapo
slovanja itd. Za nas je v stabilizaciji 
osnovno to, da gospodarstvo dobi 
več manevrskega prostora, da okrepi 
svojo reprodukcijsko sposobnost. 
Če bodo delovne organizacije imele 
več sredstev za rekonstrukcije in 
modernizacijo, potem bodo lahko 
tudi več in bolje proizvajale, potem 
bodo lahko tudi povečevale število 
zaposlenih. Zmanjševanje obvez
nosti gospodarstva do države je torej 
nujno, prav tako pa bi h krepitvi 
njegove moči prispevalo tudi spre
minjanje kratkoročnih bančnih kre
ditov v stalna obratna sredstva go
spodarstva. V sindikatih smo pre
pričani, da bi to prispevalo tudi k 
drugačni strukturi investicij, saj se 
bo gospodarstvo v naslednjem ob
dobju gotovo usmerilo predvsem na 
rekonstrukcije in modernizacijo že 
obstoječih zmogljivosti, ne pa na 
izgradnjo novih velikih industrijskih 
gigantov.

VPRAŠANJE: Česa pa se sindi
kati Slovenije pri bodočih stabiliza
cijskih ukrepih najbolj bojijo?

ODGOVOR: Najbolj se bojimo 
tega, da bi bili ti ukrepi usmerjeni 
linearno na celotno gospodarstvo. Iz 
dosedanje prakse vemo, da se pri nas 
razmeroma hitro sporazumemo o 
ukrepih, še zlasti restriktivnih, ki 
(Nadaljevanje na 3. strani)

Kranjski IBI spet izziva. 
Zdaj po mestu šušljajo, da 
bodo prihodnje leto odšli m 
morje vsi iz tega podjetja, ra
čun pa bo plačala kar delovna 
organizacija.

Kjer je dim, je po navadi 
tudi ogenj: v kranjski Indu
striji bombažnih izdelkov res
nično razmišljajo o tem, da bi 
prihodnje leto slehernemu 
članu kolektiva plačali teden 
dni dopusta na morju. Prav 
zdaj se o predlogu izrekajo 
družbeno politične organiza
cije v podjetju, zanj pa se je
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PRVA KONFERENCA CELJSKIH SINDIKATOV

Sprejeli so akcijski program
Celjski sindikati so izoblikovali konkreten načrt prizadevanj, katerih namen je izboljšanje delov

nih in življenjskih razmer zaposlenih

Celjski sindikati so se minulo 
sredo sestali na svoji prvi konfe
renci, da bi se pogovorili o ne
posrednih nalogah pri uresniče
vanju političnih ciljev in nalog

slovenskih sindikatov ter da bi 
izoblikovali svoj akcijski pro
gram za obdobje do II. kon
gresa jugoslovanskih samo
upravljavcev., Kot gostje so

konferenci prisostvovali številni 
predstavniki družbeno-politič- 
nega življenja celjske občine, 
sindikalni delavci sosednjih 
občin in predstavnika RS ZSS

VARILEC - motiv iz ljubljanskega podjetja SKIP - Foto: A. Agnič

Jože Globačnik in Mirja Švab, 
ki sta s svojimi tehtnimi mislimi 
posegla tudi v razpravo.

V uvodni besedi je predsed
nik celjskih sindikatov Ivan 
Kramer poudaril, da so pri se
stavljanju osnutka dokumenta, 
s katerim si celjski sindikati za
stavljajo neposredne naloge v 
'zvezi z uresničevanjem politič
nih ciljev in nalog slovenskih 
sindikatov, sodelovali vsi organi 
občinskega sindikalnega sveta,

(Nadaljevanje na 2. strani)

vitka linija- 
linija zdravja
JOGURT
neredi

IMH
MlEKARNf

SEJA PREDSEDSTVA 
RS ZSS___________________

Trezno in 
premišljeno

Delovne organizacije je 
treba pripraviti na po
slovanje, ko bodo delo
vali ukrepi za stabiliza

cijo gospodarstva

Predsedstvo slovenskih sindi
katov podpira usmeritev k sta
bilizaciji gospodarstva, hkrati 
pa meni, da ji morajo sindikati 
dati svoj konkretni prispevek s 
tem, da bodo jasno povedali 
svoja stališča. V ta stavek bi 
lahko strnili najvažnejši zaklju
ček iz razprave o stališčih sindi
katov do problemov stabiliza
cije gospodarstva, ki je bila 
osrednja točka dnevnega reda 
seje predsedstva RS ZSS minuli 
ponedeljek.

Udeleženci razprave - vodil 
jo je predsednik RS ZSS Tone 
Kropušek, uvodne misli pa je 
pedal podpredsednik Jože Glo
bačnik — so poudarili, da ne 
(Nadaljevanje na 2. strani)

V OKVIRU
pravzaprav že izrekla večina 
delavcev v posebni anketi.

Torej lahko verjamemo go
voricam.

IBI izziva v času, ko vnovič 
ugotavljamo, da vlada na pod

ne sposobnosti. Sindikati so 
morali še letos zapisati kot 
politični cilj, da bodo v pod
jetjih sploh delili regrese in da 
bodo regresi kaj več kot vbo- 
gajme, ne pa tudi trinajsta

IZZIVANJE
ročju regresiranja oddiha pra
va anarhija. In priznali ali ne, 
regresi še vedno pomenijo bolj 
dodatek k plači kot resničen 
prispevek, da bi lahko ljudje 
obnovili svoje umske in fizič-

plača!
IBI s svojim predlogom res

nično izziva! Kdor pozna IBI, 
njihovo produktivnost in in
tenzivnost dela, bo moral pri
znati, da so se v tem podjetju

resnično vključili v medna
rodno delitev dela. Tako ne 
kaže misliti, da jih vodi pri tej 
odločitvi gola sociala. Tudi 
to, toda za predlogom zanes
ljivo tiči tudi računica. Raču- 
nica, da je za ekonomiko go
spodarjenja odločilno, če de
lavci ne izčrpavajo svojih psi
hofizičnih sposobnostih, tem
več če jih obnavljajo. Se pra
vi, da gre za politiko, za po
slovno politiko, če iz ustvarje
nega dohodka investiramo v 
obnovo psihofizičnih sposob
nosti delavca.

Stroje vzdržujemo, po pod
jetjih imamo za to ekipe ljudi, 
za obnovo strojevsmo ustano
vili amortizacijske sklade. ..!

Kranjski IBI izziva.
Vem, da bo kdo pikal, češ, 

lahko njim, ko imajo denar. 
Res je - imajo ga - pa prigo
spodarili so ga tudi! V IBI se 
merijo z zahodnoevropskimi 
merili produktivnosti in 
uspešnosti poslovanja, česar 
ne kaže pozabiti!

Tudi v tem izzivajo!

BOJAN SAMARIN
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Pooblaščeni predstavniki 22 slovenskih opekam so v sredo v Ljubljani podpisali pet 
samoupravnih sporazumov, s katerimi so se dogovorili o najnižjih obračunskih osnovah za 
delitev osebnih dohodkov, o kriterijih za delitev dohodka, o minimalnih standardih pri urejanju 
stanovanjskih domov in delavskih naselij, o zaposlovanju in izobraževanju delavcev opečnih 
izdelkov ter še o nekaterih drugih zadevah.

NA LINIJI 
323-554

NOVA GORICA
Občinski sindikalni svet bo 

priredil po občnih zborih osnov
nih organizacij sindikata semi
narje za vse člane teh forumov. 
Na seminarjih bodo razpravljali 
o aktualnih nalogah sindikatov, 
o konfliktnih situacijah v delov
nih organizacijah, o izvajanju do
ločil XV. ustavnega amandmaja, 
o izvajanju določil zakona o de
lovnih razmerjih in o normativ
nih aktih delovnih organizacij. 
To pa je samo del programa, saj 
se bodo na seminarju dotaknili 
vseh vprašanj, ki sodijo v pod
ročje dejavnosti sindikatov. S ta
kimi seminarji imajo že nekaj iz
kušenj, zlasti dobre pa so v pod
jetjih Iskra, Meblo in Vozila Go
rica, kjer so lani organizirali sin
dikati seminar za predstavnike 
samoupravnih organov, za člane 
izvršnih odborov OSO in za čla
ne odborov mladinske organiza
cije.

KOPER
Na seji izvršnega odbora 

osnovne sindikalne organizacije 
obrata tovarne kovinske galante
rije v Šmaijah so sprejeli do
končne predloge za novi pravil
nik o delitvi osebnega dohodka, 
ki so jih posredovali samouprav
nim organom. Zlasti je pomemb
no, da so samoupravni organi 
sprejeli predlog o najnižjem 
osebnem dohodku na najmanj 
zahtevnih delovnih mestih s pol
nim delovnim časom in ob polni 
produktivnosti, ki bo poslej zna
šal najmanj 800 dinaijev.

K. C.

KRANJ

NEVAREN
ZAOSTANEK

Iz obsežne študije, ki jo pripravlja občinski sindi
kalni svet v Kranju o primerjavi pogojev gospodarjenja, 
dopolnjene še z osebnimi razgovori, sledi, da industrija 
v kranjski občini v marsičem zaostaja za razvojem v 
republiki. O resničnosti te ugotovitve med drugim pri
čajo tudi nekateri podatki. Tako znaša vrednost de
lovnih priprav v kranjski občini le 3 milijone S-dinarjev 
na zaposlenega, medtem ko je republiško povprečje 
6,900.000 S-dinarjev. In nato: sposobnost delovnih 
priprav označuje v republiki podatek 40,5 %, V Kranju 
pa to stopnjo dosegajo le trije: Exoterm, Kovinar in 
Toše. Povrhu vsega pa je tudi akumulacija kranjske 
industrije znatno bolj obremenjena z odplačevanjem 
anuitet, kot to velja za republiko kot celoto. Prav to 
dejstvo pa opozarja, da se utegne kranjska industrija v 
prihodnjem obdobju razvijati še počasneje.

Kljub napovedim večine podjetij, da intenzivno 
iščejo rešitve v prestrukturiranju in intenziviranju go- 
spodaijenja, je predsedstvo občinskega odbora sindi- 
kata delavcev kranjske industrije na zadnji seji vendarle 
sklenilo pozvati osnovne organizacije, naj na občnih 
zborih in v svojih bodočih delovnih programih upošte
vajo zdajšnje razmere kot zelo resne.

S.B.

ZASAVJE

Ne mimo 
konference ZKJ

ZAGORJE

POMOČ
OGROŽENIM

Članom

—m—

SPREJELI SO 
AKCIJSKI PROGRAM
NADAUEVANJE 
S 1. STRANI
medtem ko so osnovne organi
zacije sindikata o osnutku raz
pravljale in ga obogatile z mno
gimi tehtnimi in konkretnimi 
pripombami.

Predsednik celjskih sindika

tov je potem natančneje obraz
ložil vsebino dokumenta-o ne
posrednih nalogah celjskih sin
dikatov v zvezi s samoupravnim 
položajem delovnega človeka, 
na področju deUtve dohodka, 
nagrajevanja in združevanja v 
gospodarstvu, naloge v zvezi s

Predlog za zvišanje
Velenje: najnižji osebni dohodek 1971. leta: 900 dinarjev

Občinski odbor sindikata delav
cev industrije in rudarstva Velenje je 
na zadnji seji sklenil predlagati Ob
činskemu sindikalnemu svetu Vele
nje, da začne z akcijo, da bi bil v 
prihodnjem letu v Šaleški dolini naj

nižji osebni dohodek 900 dinarjev. 
O tem predlogu bo v kratkem raz
pravljalo tudi že predsedstvo velenj
skega občinskega sindikalnega sveta.

Sicer pa so na seji občinskega od
bora sindikata delavcev industrije in

TREZNO
IN PREMIŠLJENO
NADAUEVANJE 
S 1. STRANI
kaže dramatizirati razmer, saj 
za to ni vzroka. Pri zavzemanju 
stališč sindikatov do bodočih 
ukrepov za stabilizacijo bo po
trebna predvsem treznost in 
premišljenost; kakršnekoli im
provizacije ne morejo priti v po
štev. Zavedati se moramo, da I. 
konferenca ZKJ še zdaleč ni 
odgovorila na vsa vprašanja sta
bilizacije, dala je le načelno 
usmeritev, ki jo bo sedaj po
trebno uresničevati s konkretni
mi ukrepi. Tu pa bodo gotovo 
nastala različna nasprotja, s ka
terimi se bodo sindikati morali 
spoprijeti. Potreben bo torej 
političen boj, potrebno bo 
ustvariti med članstvom sindi
katov odločno razpoloženje, da 
vrnitev na nestabilno gospodar
jenje ni sprejemljiva. Sindikati 
morajo razbijati vsako nezaupa
nje v resnost stabilizacijskega 
programa, za katerega uresniči

tev vidijo najboljše zagotovilo v 
odpravljanju pogojev, ki so 
omogočali različne pritiske in s 
tem tudi naraščanje inflacije; to 
pa bo v prihodnje onemogo
čeno predvsem s tem, da bodo 
mnoge važne pristojnosti prene
sene s federacije na republike. 
Sindikati bodo morali zaščititi 
življenjski standard delovnih 
ljudi, sodelovati pri saniranju ti
stih podjetij, ki poslujejo z iz
gubo, vse delovne organizacije 
pa pripravljati na poslovanje, ko 
bodo delovali ukrepi stabiliza
cije gospodarstva.

Predsedstvo je razpravljalo 
tudi o dopolnilnem družbeno
političnem izobraževanju sindi
kalnega aktiva. Uvodne misli za 
razpravo je podal podpredsed
nik RS ZSS Ivo Tavčar, pouda
ril pa je predvsem veliko po
trebnost tega izobraževanja, za 
katerega boljši uspeh bi bil nu
jen družbeni dogovor vseh zain
teresiranih dejavnikov. M. P.

rudarstva Velenje govorili še o po
trebi, da v delovnih organizacijah 
čimprej izdelajo in sprejmejo pro
grame razvoja do leta 1975. Govorili 
so še o stanovanjski problematiki za
poslenih ter o vplivu stanovanjskih 
najemnin na standard delavcev, o 
nelikvidnosti, o investicijskih nalož
bah na račun bančnih sredstev, o 
vzrokih nestabilnosti itd.

Člani odbora pa so tudi obravna
vali oddih in rekreacijo zaposlenih 
in predlagali, da naj bi v prihodnje 
pri Občinskem sindikalnem svetu 
Velenje delovala posebna komisija, 
ki bi usklajevala želje in možnosti 
delavcev glede letovanja ter posku
šala poiskati nove zmogljivosti za le
tovanje delovnih ljudi iz velenjske 
občine. Prevladuje tudi mnenje, da 
bi kazalo že za prihodnje leto enot- 
neje urediti politiko regresiranja za
poslenih.

(vš)

PRED OBČNIMI ZBORI OSNOVNIH ORGANIZACIJ 
SINDIKATA V MISLINJSKI DOLINI

V Zasavju so z velikim zanimanjem sprejeli stališča 
prve konference jugoslovanskih komunistov. Ljudje ži
vahno razpravljajo o sprejetih sklepih, jih seveda marsi
kje po svoje prikrojujejo, ne glede na to pa je vsepov
sod čutiti zadovoljstvo, da vsaj začasno cene ne bodo 
naraščale in da smo pred sprejetjem še drugih ukrepov, 
s pomočjo katerih naj bi se lotili postopne stabilizacije 
našega gospodarstva.

V zvezi s tem je zanimivo sedanje prizadevanje za 
vsebinsko usmeritev občnih zborov osnovnih organi
zacij sindikata v zasavskih podjetjih. Občinski sindi
kalni sveti so namreč že predlagali, naj bi na te delovne 
dogovore vnesli duha kot tudi stališča Zveze sindi
katov Jugoslavije o predlogu stabilizacijskega programa 
našega gospodarstva.

Več kot ocena 
minulega dela

Na občnih zborih bodo spregovorili predvsem 0 
vprašanjih, ki zadevajo materialni in družben1 

položaj delavcev

Te dni so se začeli sestanki vod
stev osnovnih organizacij sindi
kata v Mislinjski dolini. Na njih 
obravnavajo priprave na občne 
zbore, ki naj bi bili opravljeni 
do konca leta, razpravljajo pa 
tudi o trenutnih problemih in 
nalogah slovenjgraških sindi
katov.

Predsedstvo občinskega sindikalnega sveta je 
na svoji zadnji seji sklenilo tudi letos iz svojega 
proračuna nameniti najmanj 15.000 din za en
kratno podporo zdravstveno in socialno ogrože
nim članom osnovnih organizacij sindikata za
gorskih podjetij. V zvezi s tem so predlagali na 
seji, naj bi vodstva osnovnih organizacij sindi
kata proučila, kateri njihovi člani bi bili upra
vičeni do enkratne denarne pomoči. Prejeli pa 
jo bodo predvsem vsi tisti delavci, kjer dohodek 
na družinskega člana ne presega 250 din na 
mesec, in vsi tisti, ki so zdravstveno prizadeti in 
so bili zaradi bolezni letos dalj časa odsotni z 
dela.

Tako Občinski sindikalni svet 
Slovenj Gradec kot vodstva posa
meznih osnovnih organizacij se za
vzemajo, da bi na bližnjih občnih 
zborih kar najbolj podrobno in 
objektivno ocenili dejavnost osnov
nih organizacij sindikata v zadnjih 
dveh letih. Pri oblikovanju programa' 
za delo v prihodnjem obdobju pa bi 
morali upoštevati politične cilje in 
naloge slovenskih sindikatov, spre
jete na II. konferenci Zveze sindi
katov Slovenije.

Ko na sestankih vodstev osnovnih 
organizacij pregledujejo delo, oprav
ljeno v zadnjih dveh letih, skušajo 
ugotoviti, katere naloge so bile in 
katere niso bile opravljene. Analizi
rajo zlasti, zakaj posameznih stališč, 
sklepov in nalog niso opravili. Po
nekod tudi ugotavljajo, ali so sta
lišča osnovne organizacije sindikata 
oziroma slovenjgraških sindikatov 
dejansko odražala potrebe, mnenja 
in žeije članov in v kolikšni meri so 
osnovne organizacije sindikata z 
aktivnostjo, predlogi in stališči vpli
vale na razreševanje najbolj perečih 
problemov in nalog v zvezi s polo
žajem in razvojem delovnih organi
zacij, ali so obravnavali le probleme, 
ki so bili drugotnega pomena.

V dosedanjih pripravah na občne 
zbore osnovnih organizacij sindikata

v Mislinjski dolini je prevladalo mn.e' , 
nje, da bi morali na bližnjih zbonn | 
spregovoriti predvsem o tistih vpr?" 
šanjih, ki zadevajo materialni ® i 
družbeni položaj delavcev. V sr®j . 
dišču pozornosti bi tako morala bi1 
vprašanja, ki zadevajo predlog sred': 
njeročnega programa razvoja P0**' 
meznih delovnih organizacij in s 
čine, politiko nagrajevanja, nad°' 
mestil, rekreacije in oddiha, stanO' i 
vanjske gradnje, varstva pri delj" j 
kulture in izobraževanja ter uspe; 
sabljanja itd. Prezreti ne bi s,n® 
tudi nalog v zvezi z nadaljnjim nj* S 
vojem in krepitvijo samoupravljanj«’ 
saj bi se morale prav osnovne organ 
zacije sindikata prizadevati, da se z« Q 
gotovi še večji vpliv delovnih Ijdd 
na proizvodnjo in delitev dohodK: 
Obravnavati bi tudi morali inf0171'
ranje in izpopolnjevanje notranje*® v
konodaje. Na občnih zborih bi « ................... • -i bilezalo oceniti, v kolikšni meri so m p 
pri usklajevanju samoupravne zaK ^ 
nodaje upoštevane int^nHie auvumj,. u£/\,<nw<uiv intencije 
ustavnega amandmaja. Pozabiti P auaiavu^ga aiuaiiuiuaja. a g

ne bi smeli še na vprašanja in nalog - - - —posl6 jv vzezi s socialnim varstvom zaP' v 
nih. Ugotoviti bi bilo treba, kak® 
delovnih organizacijah oblik-0 J 
sredstva za razširjeno reprodukcij.’
kakšne so možnosti za prestiuktu7* 
ranje zastarelih in nerentabiuj o|ranje zastareiin in neiem«-'--*, 
zmogljivosti v posameznih delovn ^
organizacijah. „ltv) n.

Ob taki vsebinski usmeriti, 'j' 
občnih zborov osnovnih organ**3 e »K 
sindikata v slovenjgraški občini 
bo težko izoblikovati nalog za n. wtežko izoblikovati nalog za o ^ 
sindikalnih organizacij v prihodi*)^ I
Prizadevati pa si bo zlasti treba,J? Pr 
bi bili prav vsi člani sindikat*1 ■ r*prav
organizacij seznanjeni pC
dela, saj utegne biti v tem Prirn ,r (e 
tudi delo osnovnih organizacij sin . 
kata uspešnejše kot doslej. ^

socialno varnotjo delavcev, re
kreacijo, oddihom in izobraže
vanjem, slednjič pa še glede po
litike delovanja sindikatov na 
področju stanovanjske gradnje 
in problematiko v zvezi z orga
niziranostjo in delovnimi meto
dami sindikata. Upoštevaje pri
pombe, ki so bile izrečene med 
javno razpravo, in utemeljena 
mišljenja, izražena v razpravi na 
konferenci, so delegati soglasno 
tudi sprejeli dokument o nepo
srednih nalogah celjskih sindi
katov,

Podrobneje o delu in sklepih 
prve konference celjskih sindi
katov bomo zaradi zaključka 
redakcije lahko poročali šele 
prihodnjič. Za zdaj pa bomo le 
omenih nekatere neodložljive 
naloge celjskih sindikatov: do
sledno uresničevanje stališča o 
najnižjem zaslužku 800 din — 
gre za 1932 delavcev ah za 7 % 
vseh zaposlenih v občini — za 
dosledno uresničevanje 42-ur- 
nega delovnega tedna — formal
no za to nista poskrbela le dva 
manjša kolektiva ! — za spreje
manje sklepov o nadomestilu za 
čas bolezni, ki ne more biti 
manjše kot 70 % osebnega do
hodka, za ustanovitev skladov 
za rekreacijo in oddih in tako 
imenovanega sklada solidar
nosti, za aktivnost sindikata pri 
sprejemanju novih statutov de
lovnih organizacij.

Pogumno naproti 
novim nalogam

. sa

Uspešen občni zbor sindikalne organizacije
Planiki, Kranj

US:
ČU

Čeprav v nekaterih osnovnih or
ganizacijah jadikujejo, češ da letos 
ne bo možno opraviti občnih zbo
rov, pa je sindikalna organizacija v 
kranjskem čevljarskem kombinatu 
„Planika“ v začetku tedna uspešno 
opravila to svojo dolžnost.

Občni zbor pa je resnično uspel: 
v vsebinskem in organizacijskem 
smislu. Delegati so se lahko razšli z 
zadovoljstvom in z zaupanjem v 
novo vodstvo.

Da je temu tako, gre bržčas iskati 
vzrok v tem, da je dosedanje vod
stvo v svojem poročilu razgrnilo 
pred delegati program osnovne orga
nizacije v minulem mandatnem ob
dobju, nato pa brez ovinkov in od 
točke do točke pojasnilo, kaj je bilo 
storjenega. Storjenega pa je bilo ve
liko: akcijski program so tako rekoč 
v celoti uresničili.

Kar pa zadeva bodoče naloge sin
dikalne organizacije v kombinatu 
..Planika", velja povedati, da za
snova bodočega programa zelo real
no izhaja iz zdajšnjih razmer. Sindi
kat v podjetju podpira samoupravno 
in upravno vodstvo v prizadevanjih, 
da bi razširili obseg proizvodnje in 
poslovanja ter od zdajšnjih 6000 do 
7000 parov dnevne proizvodnje v 
nekaj letih prešli na 10.500 parov 
dnevne proizvodnje. Naloga ni majh
na, saj bodo morali za uresničenje

teh načrtov razen predvidenih .. 
štev amortizacije zagotoviti iz?» jo 
ka dohodka tudi še kakih 30“ tj. 
350 milijonov S-dinarjev za i*1 
cije.

tiv
*ai
Ha,

Politika sindikata se v svojih
diščih podreja tem ciljem. 
se delegati na občnem zbor** jj-

bi
'*b;
1*5^ uv-icgan na uunutin n-. koiii .

drugim zavzeli, da bi morah ^ 
binatu čimprej uresničiti i? ^slovenskih sindikatov o 
spodnji meji zaslužka ob P.°‘3ir 
rednem delovnem času, hkrati P.u| 
oblikovati take instrumente v p 
osebnih dohodkov in dohodK^. ^ 
bodo spodbujali interes P°s3 ob' hjj,
nika za višjo produktivnost del >£V. 
enem’pa zagotavljali izboljšanj® j,-
Ijenjskih in delovnih razmer zap : 
nih. Občni zbor se je zavzel, .j. & 
podjetju čimprej dokončajo Lji ^ 
pravo analitične ocene ,del.u si' 
mest, govorili so o izboljšanj .e)Ii 
stema obveščanju, o intenzivn J ^ 
izobraževanju proizvajalcev 
upravljavcev - nasploh o večji
za socialno varnost delavcaauciamu vojiium n r
niki". Kot prioritetno nalog0
delegati zadolžili novo vodstvo, va|i 
prihodnih dneh, ko bo<h) usk*3J ^y,
interno zakonodajo z doioc1’ ^ 
ustavnega amandmaja in snOT"0s0v'
doči razvoj samoupravnih od
razvija kar najbolj široko javn <, f. 
pravo.

Pravna posvetovalnica D K
VPRAŠANJE:

Postala sem lastnica stanovanjske hiše, v kateri je zasedeno sta- 
novartje. Nosilec stanovanjske pravice v tem stanovanju mi plačuje 
najemnino v višini, kot jo je določilo stanovanjsko podjetje po 
ocenitvi stanovanja. Mnenja sem, da je takšna najemnina prenizka. 
Ali lahko nosilcu stanovanjske pravice enostransko povišam najem
nino za stanovanje, ki ga uporablja?

M. I. - Velenje

sopogodbenikom, v tem primeru torej z imetnikom stanov^jU ^tj 
pravice. Če se z njim ne morete o tem sporazumeti, lahko pr ^
gate, da občinsko sodišče na področju katerega je stanovanj ^ 
loči primerno višino stanovanjske najemnine. Sodišče bo Prl. stJ' 
upoštevalo kriteriie, kakršni so na splošno v veliavi pri odmeupoštevalo kriterije, kakršni so na splošno v veljavi pri odffl6. 
novanjskih najemnin glede na obseg, kraj in kvaliteto stanovanj

<
—- ^

M. KNAP^

ODGOVOR:
Višina najemnine se med lastnikom stanovanja in imetnikom 

stanovanjske pravice določi sporazumno s stanovanjsko pogodbo. 
Spremembo tistega dela stanovanjske pogodbe, ki določa višino 
mesečne najemnine za stanovanje, lahko dosežete le v sporazumu s
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7 DNI V SINDIKATIH

^0 STOPINJAH PRIPOROČILA SINDIKATOV O NAJMANJŠEM ZASLUŽKU 800 DINARJEV
^normalno delo v rednem delovnem času_______________________ _____________ _______________ _______

Koper: Za 1500 ljudi gre!
0 'iJZ^ave Tl HOM I LA JAVORŠKA, predsednika obalnega sveta v Kopru:

1 JJJarco letos, ko so se sindikati na obali zavzeli za najmanjši zaslužek
din, je manj kot toliko prejemalo kakih 4000 delavcev med 22.800, ko- 

^ 'kor jih je zaposlenih v občinah Koper, Izola in Piran. Manj kot 800 din 
^ •'anutno zasluži le še 1500 delavcev, zvečine tistih, ki so zaposleni v tovar

nah Delamaris in Mehanotehnika. Tudi v teh dveh in še v nekaterih manj- 
S|h kolektivih se razmere zboljšujejo. Pričakujemo, da bodo priporočila 

sindikatov vsaj zdaj in bolj podprle tudi občinske skupščine

Zavoljo razvitega turističnega prometa so življenjski stroški na 
^venski obali med najvišjimi pri nas. Prav zaradi tega so delovne 
“fganizacije iz koprske, izolske in piranske občine pred težko na-io-

jo; w§°, kako zaposlenim zagotoviti vsaj približno takšno raven oseb
ij dohodkov, kot bi jih imeli, če bi delali in živeli kje drugje v 
ija, *0veniji. Upoštevaje zlasti ti dve dejstvi se je obalni sindikalni svet 

vK°pru že v marcu letos zavzel, da bi v vseh kolektivih na obalnem 
jdi °bniočju zaposlenim zagotovili najmanjši, zaslužek 800 dinarjev 

^čno.
za- Zaradi takratnega sklepa obalnih sindikatov je marsikod po Slo- 
ka- venjjj prj£|0 (j0 pj-ecejšnjega razburjenja, češ da v Kopru segajo 
jo- brevisoko in da bo njihovo priporočilo sprožilo prehud plaz zahtev. 
^ Konferenca slovenskih sindikatov, ki je tri mesece kasneje zavzela

stališče, je sindikalnim delavcem s slovenske obale dala prav.

kaj so dosegli, 
Kaj jih še Čaka?

pa

ste" 
jv
ejo
ijo,
Jih 0i’^arca letos je v vseh treh 
uih , ^|nah na slovenski obali za- 
.tvi m manj kot 800 dinarjev 
Idi st^110 kakih 4000 izmed 
ne L^Pno 22.800 zaposlenih. In 
4° vu£otavljate zdaj? “ smo 
'jfj Tihomila Javor&a,
niti ^“sednika obalnega sindikal- 
uni ^ sveta v Kopru.

to ”, po podatkih za sep- 
1 je er je manj kot 800 dinar- 
ajij re^mesečno za normalno delo v 

aem delovnem času preje- 
„jj °. le še 1500 delavcev, med 
t(™i pa je večina zaposlenih v 
l^nah Mehanotehrdka in De- 
i^a^is in še v nekaterih manj- 
'Zb ,'-^>Vruh organizacijah. Na 
^ ^sanje razmer v času od

^ "PliSkn daneS pa-1° 0dl0filn°^ Shr~ 16 organizacijske in druge 
V Ž,lrJ’embe v tovarni TOMOS, 

asa k bolj^h proizvodnih 
°v zdaj tam lahko izpla- 

S $1UJJ° tudi bistveno boljše za- 
„1- 0 prizadevanjih kolek-
i iTPMoS ste v DE že pisali, 
d0 hav,-,8ih podrobnosti ne bidi- vajai.«

bj "^kšne pa so možnosti, da 
%!v najbližji prihodnosti na 
pK/d?01 področju povsem od- 
O zaslužke izpod 800 di- 
^ na mesec? “

W h6 u bh da s0 te možnosti 
koiek.. re. Kaže namreč, da v 
k\t • vlh spoznavajo, da je te-
!Vat'ln Pr°bleme možno razre
de 1. Pmdvsem znotraj lastne 

živ- > aenimo z organizacijskimi
sle; ***

spremembami, s posegi v tehno
logijo in podobno. Po tej poti je 
šel TOMOS, po enalci poti 
gresta DELAMARIS in MEHA
NOTEHNIKA. V teh kolektivih 
so osnovne organizacije sindi
kata zahtevale od samoupravnih 
organov, od strokovnih služb in 
od vodstev podjetij, da poskr
bijo za tako tehnologijo in vsaj 
najmanjši zaslužek, kot ga za
htevamo v sindikatih. Kot re
čeno, je TOMOS pri tem že do
segel tisto, kar je zahtevala sin
dikalna organizacija. V tovarni 
DELAMARIS zdaj pripravljajo 
tak pravilnik o delitvi delovnih 
obveznosti. V podjetju MEHA
NOTEHNIKA pa se je osnovna 
organizacija sindikata zavzela za 
minimum 700 din, kar pa bi — 
upoštevaje povprečno prese
ganje delovnih obveznosti — 
tudi pomenilo najmanj 800 di
narjev mesečnega zaslužka za 
najnižje kategorije zaposlenih. 
Obalni sindikalni svet v Kopru 
podpira pobudo osnovne orga
nizacije sindikata v tovarni Me
hanotehnika, da je sploh spro
žila zahtevo po ureditvi nagraje
vanja v tovarni. Sodimo pa, da 
bi glede na svoje poslovne uspe
he tudi Mehanotehniki lahko 
zaposlenim zagotovili start pri 
800 dinaijih. Prav zato se ne 
moremo strinjati s tem, da bi v 
tej sindikalni organizaciji zago- 
vaijali stališče, ki ni v skladu s 
priporočilom obalnega sindikal
nega sveta in slovenskih sindika
tov. Poskušali bomo vplivati, da 
bi se tudi sindikalna organiza

cija v tej tovarni že.v sedanjem 
trenutku borila za uresniče
vanje stališča, kot ga izraža pri
poročilo obalnih in tudi sloven
skih sindikatov.44

SINDIKAT ŠE NAPREJ 
OSAMLJEN ALI PA ...

»Tovariš Javoršek, najbrž ne 
bo lahko odgovoriti na naše 
vprašanje, pa vendar: ali in v 
čem so prizadevanja sindikatov 
za izboljšanje življenjskih raz
mer zaposlenih podprli tudi 
drugi družbeno-politični dejav
niki na slovenski obali? 44

»Sindikati smo začeli z akci
jo na tem področju; sodeč po 
podatkih jo tudi vodimo proti 
uspešnemu zaključku. Vendar 
pri tem prihajamo v nekakšno

KAM 
BI DEL?
Na zadnji seji predsedstva 

Mestnega sindikalnega sveta 
Ljubljane so obravnavali 
tudi finančno poslovanje 
ljubljanskih sindikatov. 
Predsednik nadzornega od
bora je poročal, da je to po
slovanje naravnost vzorno. 
Bolj kot to, so zbudih po
zornost podatki, da je ljub
ljanski Mestni sindikalni svet 
v devetih mesecih letos pri
hranil nič manj kot 94 mili
jonov starih dinarjev, ki se 
na ta naslov stekajo iz sindi
kalne članarine in da ima 60 
milijonov starih dinarjev že 
oročenih pri banki.

Medtem ko so za slednjih 
60 milijonov starih dinarjev 
takoj pojasnili, da so to »re
zervirana44 sredstva za razre
ševanje problematike otro
škega varstva v Ljubljani, ni
kakor niso mogli najti odgo
vora, kam s 94 milijoni sta
rih dinarjev. Morda jih bodo 
deležni brezposleni?

TONE KROPUŠEK: 
Stabilizacijski ukrepi 
morajo temeljiti na po
trebah in realnih inte
resih gospodarstva, ne 
pa na političnih priti
skih # Nadaljnja rast 
gospodarstva je odvis
na samo od krepitve 
njegovega materialne
ga položaja # Najvaž
nejša naloga sindikatov 
je zaščititi življenjski 
standard delovnih ljudi

Povečati manevrski 
prostor gospodarstva

nasprotje z lastnimi stališči. 
Eno je na primer priporočilo o 
najmanjšem zaslužku 800 din, 
drugo pa katalog o vrednotenju 
dela v družbenih dejavnostih. 
Določila prvega kataloga smo 
na obalnem področju izpolnili 
nekako z 89 %. Novi, torej dru
gi katalog prinaša višja merila. 
Glede na naše finančne mož
nosti ga najbrž tudi ne bo mo
goče uresničiti v več kot 85 % 
do 90%. Popolno uresničenje 
meril po katalogu bi namreč za
poslenim v družbenih dejavno
stih prineslo višje zaslužke, kot 
pa so jih deležne enake ali so
rodne kategorije zaposlenih v 
gospodarstvu. Niti najman ne 
mislim, da delavci družbenih 
dejavnosti ne bi zaslužili tistih 
prejemkov, kot jih navaja kata
log, ne bi pa bilo prav, če bi bili 
zavoljo tega oškodovani v go
spodarstvu. Zaradi tega smo se 
za zdaj v sindikatih povezah 
predvsem z občinskimi skupšči
nami, zlasti pa še z njihovimi 
sveti za gospodarstvo; od njih 
pričakujemo, da bodo z večjo 
pozornostjo obravnavah pogoje 
gospodarjenja delovnih organi
zacij, njihovo razvojno politiko 
in seveda tudi problematiko 
osebnih dohodkov. Ne kaže 
namreč pozabiti na to, da ob
činske skupščine s svojo poli
tiko na neki način tudi krojijo 
usodo delovnih organizacij na 
svojem območju. Če bo sodelo
vanje sindikatov z občinskimi 
skupščinami uspešno, kaže pa, 
da bo, bomo najbrž lažje do
segli skladno gibanje osebnih 
dohodkov enakih ali podobnih 
kategorij delavcev, najsi bodo 
zaposleni v gospodarstvu ah iz
ven njega. Po mojem mišljenju 
pa bi bilo tako edinole prav!44

MILAN GOVEKAR

(Nadaljevanje s 1. strani)
linearno delujejo na celotno ekono
miko - denimo o zamrznitvi vseh 
cen, o linearnem zmanjšanju investi
cijske porabe, splošne porabe itd. 
Takšni ukrepi pa pomenijo samo za
mrznitev obstoječega stanja, z vsemi 
napakami in neskladji, ki nam po
vzročajo glavobol. Zaradi tega me
nimo, da bi ti ukrepi morali biti 
diferencirani in da bi razlike morale 
biti pogojene s potrebami gospo
darstva, ne pa morda izsiljene s poli
tičnimi pritiski. Takšen gospodarsko 
pogojen pristop k diferenciranju sta
bilizacijskih ukrepov pa bo možen le 
tedaj, če bomo s federacijo v čim 
večji meri prenesli pravice in obvez
nosti na republike in na druge 
subjekte združenega dela.

VPRAŠANJE: Kaj naj bi po va
šem mnenju še zadržala federacija, 
kaj pa naj bi prenesli na republike?

ODGOVOR: Federaciji naj bi v 
bodoče ostal samo še njen prora
čun, ki pa bi ga bilo potrebno precej 
.oklestiti”, in sklad za nerazvite, ki 
bi posloval po kreditnih načelih, s 
sedanjo stopnjo prispevkov, se pravi 
do 1,85 % družbenega proizvoda. 
Vse druge obveznosti federacije, 
predvsem pa investicijske, bi bilo 
potrebno prenesti na republike, in 
to skupaj z dolgovi, anuitetami in 
sredstvi - potem pa naj republike 
odločajo, kaj hočejo ali kaj zmo
rejo. Sklad za regresiranje izvoza bi 
bilo prav tako potrebno ukiniti ozi
roma naj bi se tak sklad formiral na 
podlagi sredstev neposredno in po
sredno zainteresiranega gospodar
stva. Rekel sem že, da bi proračun 
federacije bilo potrebno »oklestiti", 
dodam pa naj še, da bi se federacija 
morala odreči regulativni dejavnosti, 
ki zadeva socialne obveznosti in da
jatve, zdravstveno politiko itd. Te 
stvari naj urejajo republike v skladu 
s svojimi specifičnimi potrebami in 
seveda v skladu s svojimi mož
nostmi.

VPRAŠANJE: V Sloveniji imamo 
kakih 60 delovnih organizacij, ki po
slujejo z izgubo. Kakšen je odnos 
slovenskih sindikatov do izgub v go
spodarstvu nasploh in kje vidite 
izhod iz tega položaja?

ODGOVOR: Naj poudarim naj
prej to, da izgub gospodarstva ne 
moremo pokrivati na ravni federa
cije. To je stvar republik predvsem

pa delovnih organizacij samih. Pod
jetja, ki poslujejo z izgubo, je treba 
sanirati s pomočjo skladov skupnih 
rezerv občin in republike ter s po
močjo bančnih sredstev. Interveni
rati moramo z razvojnimi programi 
teh delovnih organizacij, katerih 
proizvodnjo moramo prestrukturi
rati. Tu se bomo morali tudi sindi 
Jcati zelo angažirati, saj takšne delov
ne organizacije lahko postanejo ža
rišča konfliktnih situacij, ki bodo 
pritiskala tudi na odlašanje z ukrepi, 
ki so sicer nujni.

VPRAŠANJE: Slišati je, da bo 
menda prišlo tudi do zamrznitve 
osebnih dohodkov?

ODGOVOR: V sindikatih me
nimo, da je naša najvačnejša naloga 
zaščititi standard delovnih ljudi, ne 
dovoliti, da bi se znižal, čeprav se 
zavedamo, da bo nekaj časa najbrž 
stagniral oziroma počasneje na
raščal. Kar pa zadeva pohtiko oseb
nih dohodkov, moram povedati, da 
smo v sindikatih odločno proti nji
hovemu zamrzovanju, saj bi s tem 
zamrznili še tiste samoupravne pra
vice, ki jih sedaj delovne organiza
cije zares imajo. Osebni dohodki 
morajo biti ekonomska kategorija, 
to pa so lahko le v sorazmerno sta
bilnih ekonomskih razmerah. Če pa 
takšne stabilnosti ni, potem osebni 
dohodki dobivajo elemente poli
tične in socialne kategorije.

n ir r st
POHIŠTVO

Naj s tem v zvezi poudarim še to, 
da bi bilo potrebno pospešiti opre
delitev politike do usmerjanja do
hodka. V Zvezi sindikatov Slovenije 
menimo, da bi morali čimprej spre
jeti republiški zakon o usmerjanju 
dohodka. Dovolj bi bilo, če bi v se
danji fazi ta zakon uredil vsaj pro
ceduro samoupravnega dogovora in 
obveznost, da se takšen dogovor 
sklene, kriteriji za delitev dohodka 
pa bi se potem lahko oblikovali s 
pomočjo družbenega dogovora in v 
praksi samoupravnega dogovarjanja. 
V to so tudi usmerjena naša sedanja 
prizadevanja.

M. P.
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DELOVNIH ORGANIZACIJ SLOVENIJE

Tudi tebi, bralec, nekaj 
nasvetov in priporočil!

N,* od sestavkov smo govorili, kaj pričakujemo od dobrega glasila, in 
H ^ ’ da mora ta tisk zagotavljati med bralci seznanjenost z delom orga- 
tJr6anj2a°Uprav,janja> strokovno vodstvenih organov in družbeno-političnih 

|)J' ^ti °blikovati mora med bralci socialistično javno mnenje; izmenja
jo! VeIčatj ^ c*ani delovne skupnosti mnenja, stališča in poglede ter bralce ob- 
ifi Ker t CC*otnem dogajanju v delovni organizaciji.

sPre»aZmi?banje ° glasilih delovnih organizacije ne bi bilo popolno, če ne 
q.V°r'li tudi o njihovih bralcih, posvečamo današnji sestavek prav 

j( 1 no J® namreč, da glasilo ne more biti dobro, če se v njem ne
K ° s sv°jimi sestavki tudi bralci!

^ BRalce?
^ ^ ne* 0c^ovora> toj predvsem zanima bralce glasila delovne organiza-
^ Sa' .*t0t'čanVe!J10' ^eijetno ga bomo dobili čez pol leta. Takrat računamo, da 

njcn * ^rU®a laza raziskave o glasilih delovnih organizacij v Sloveniji,
S iti*"al'konDnaJI?.en Ptedvsem ugotoviti učinkovitost tega tiska in želje bralcev. 
4 <lei!Vnih o k temu P°vzamem ugotoviteve nekaterih raziskav o glasilih

sT----- - ~ .........................
Stavke o _° gospodarjenju in poslovanju posameznih delovnih enot in ce-

ta*°Vn'h °J8anizaci) na Gorenjskem in v Mariboru. Opozorile so, da se člani 
test,.... uPnosti, kjer izdajajo taka glasila, zanimajo kot bralci predvsem

Savska enotnost

lotne delovne organizacije, o problemih in možnostih, da bi probleme rešili, 
o možnostih za nadaljnji razvoj posameznih oddelkov, obratov in vse de
lovne organizacije, pa tudi o delu posameznikov in delovnih skupin. Lahko 
bi rekel, da bralce zanimajo predvsem naslednja vsebinska področja: 1. go
spodarjenje in poslovanje; 2. nagrajevanje po delu; 3. možnosti za napredo
vanje; 4. odnosi med zaposlenimi; 5. delovne razmere itd.

Kaj pomenijo takšne ugotovitve? Predvsem, da bi kazalo pri urejanju 
glasila upoštevati take želje bralcev in da bi bilo treba v takšna prizadevanja 
pritegniti bralce same. Nemogoče je namreč uredniku in članom uredniškega 
odbora v celogi napisati za vsako izdajo najrazličnejše vrste sestavkov. To pa 
lahko storijo bralci! j

JE RES TAKO TEŽKO NAPISATI SESTAVEK ZA GLASILO?
Res, napisati sestavek za glasilo ni lahko. Četudi ve, kaj bi rad povedal, 

marsikdo zaradi pomanjkanja izkušenj tega ne zna ustrezno opisati. Večina 
občasnih dopisnikov, s katerimi sem se srečaval pri urejanju glasila, je bila 
pripravljena od časa do časa napisati kak sestavek, toda ne brez pogoja . .. 
In ta je nasvet, kako začeti!

Kaj naj svetujem vsem tistim bralcem, ki bi bili pripravljeni napisati sesta
vek za svoje glasilo? Mislim, da bi morah upoštevati predvsem naslednje:

Uredite svoje mish in preudarite, kaj utegne zanimati vaše sodelavce.

Določite zaporedje, v katerem nameravate povedati zanimivosti.
Določite, kaj je najbolj pomembno in iz tiste misli izberite kratek naslov.
Preverite, ali bo vaš sestavek odgovoril na vprašanja: a) kaj pripovedujem 

bralcem; b) kdo so glavne osebe in predmeti; c) kdaj in kje se pripoved 
dogaja; d) kakšni so vzroki ali posledice; e) kako pojasnjujete opisani do
godek, pojav ali problem.

Napišite sestavek, ki naj ne bo predolg; odstavki in stavki naj bodo kratki.
Napisan sestavek čez dan ali dva ponovno preberite in popravite, kar vam 

ni všeč.
Tak pristop omogoča logično razmišljanje in sklepanje pa tudi jasno pi

sanje. In ker se je mogoče nasloniti na urednika, priporočam najtesnejše 
sodelovanje z njim, Če tudi bo katerega izmed stavkov prečrtal ali celo 
pripisal novega, mu tega ne zamerite. Redno dopisovanje v glasilo in tesno 
sodelovanje z urednikom vam bo prav gotovo koristilo. Zvedeli boste za 
svoje najbolj očitne napake, kijih delate pri pisanju.

KO PIŠETE, MISLITE NA BRALCE!
Med najbolj pogostimi napakami, ki jih delajo dopisniki glasil delovnih 

organizacij, je želja po močnem vtisu. Tej zmoti se je mogoče izogniti, če 
pisec pozna bralce in ve, kaj jih zanima in kako razsojajo o posameznih 
problemih, pojavih in dogodkih. Zato je pri odločanju, kako napisati sesta
vek o neki zadevi, bistverfo imeti pred očmi bralce, ne pa težiti, da bi 
naredili nanje močan vtis. Vtis je namreč odvisen od vsebine in načina, s 
katerim se vsebino bralcem predstavi.

Tako torej svetujem vsakomur, ki se je odločil napisati sestavek za glasilo, 
naj se izraža jasno in sproščeno. Slog podajanja naj bo čim bližji njegovemu 
slogu pripovedovanja. Prav taka pestrost v načinih podajanja poživlja glasilo, 
v katerem se po navadi spričo pomanjkanja sodelavcev kaj rada pojavlja 
monotonost in uniformiranost v pisanju.

Kogar pa pisanje za glasilo delovne organizacije podrobneje zanima in bi 
se rad poskusil tudi v različnih novičarskih in novinarsko-literarnih zvrsteh 
poročanja, priporočam knjigo »Kako informirati samoupravljavce", ki jo je 
založila in izdala delavska univerza »Tomo Brejc" v Kranju.

DUŠAN REBOLJ

PRIHODNJIČ:
„KAJ NAJ DELA UREDNIŠKI ODBOR? “
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TOKOVI GOSPODARJENJA

Rešitev ni administrativno omejevanje
Da bi zmanjšali deficit v plačilni bilanci, je nujna nadaljnja liberalizacija deviznega sistema

Deficit naše devetmesečne bla
govne menjave s tujino znaša 10,5 
milijarde dinarjev. Pretežni del tega 
deficita je posledica uvoza repro
dukcijskega materiala, saj se je v ju
niju povečal za 43, v juliju za 62, v 
avgustu pa že za 75 %. Tako znaša 
deficit tako imenovanega kovin

skega kompleksa'1 6,5 milijarde ali 
70 % vsega deficita. Od tega odpade 
3,2 milijarde na uvoz opreme, pre
ostalo pa na reprodukcijski material. 
Izvoz celotnega kovinskega kom
pleksa je hkrati znašal 5,8 milijarde 
dinarjev. Ker je od kovinsko-prede- 
lovalne industrije odvisen razvoj ali

Komentatorjev stolpeo

KAKŠNI
DOGOVORI?

Zdaj, ko je prva seja konference ZKJ za nami, je po
stalo jasno, da bo mogoče mednacionalne odnose in enot
nost jugoslovanskih narodov krepiti le z dogovarjanjem 
med njimi, ne pa z administrativno avtoriteto zveze. Za
stavlja pa se vprašanje — vsaj nekateri ga zastavljajo — o 
čem vse se dogovarjati.

Če bi se glasil odgovor „o vsem", bi se medrepubliško 
dogovarjanje slej ko prej spremenilo v navadno mešetar
jenje, ki bi ekonomskemu razvoju Jugoslavije bolj škodilo 
kot koristilo. Zato bo bolj prav, če zapišemo, da je o 
nespornih dejstvih in o načelno že stokrat premletih stva
reh odveč vsak dogovor, tudi samoupravni.

Zadnji čas je, da se namesto nemočnega zmigovanja z 
rameni, češ, saj bodo vsa pomembna sporna vprašanja 
tako ali tako rešena z mednacionalnim samoupravnim 
dogovorom, končno le opredelimo, katera so tista vpra
šanja, ki jih ni mogoče vključiti v kakršnakoli pogajanja, 
tudi samoupravna ne. Prav široke možnosti dogovarjanja 
o najrazličnejših zadevah že več let vnašajo težke kon
flikte v delovanje naše družbe in gospodarstva. Konver
tibilnost dinarja na primer ne more biti predmet pogajanj. 
Že v resoluciji o ekonomski politiki za leto 1966 je dilo 
določeno, da moramo ustvariti možnosti za razvoj tržišča 
kapitala, v letu 1970 pa, po stari navadi, ponovno za-^ 
čenjamo ideološke razpmve, ali je treba ali ne ,,dopustiti" 
ustvarjanje takšnega tržišča. Ponovno razpravljamo o 
tem, ali so nam potrebne takšne banke, kat jih pozna 
tržno gospodarstvo, ali naj si izmislimo takšne, ki nam 
„ustrezajo“. Tržno gospodarstvo res nima na voljo po
vsem uspešnih receptov ekonomske politike, dejstvo pa 
je, da je težko oblikovati kakršnokoli politiko, če se 
tržno gospodarstvo ne izraža v skupnih imenovalcih, ki so 
izven sporov in dogovorov. Prvi koraki k skupnemu ime
novalcu, ki smo jih napravili z reformo, so v mnogočem 
spremenili naše gospdarstvo. Sedanje poigravanje s tem 
skupnim imenovalcem — z reformo — preti, da bo deval
viralo vse te rezultate in žrtve. Pogoj za vstop v „drugo 
obdobje reforme" je zato lahko le dogovor, da ne bo 
nobenega dogovarjanja o tistem, kar so skupni imenovalci 
tržnega gospodarstva.

Konferenca ZKJ se je odločno zavzela za smotrnejše 
gospodarjenje, za socialno varnost delovnih ljudi, narašča
nje materialnih pristojnosti samoupravljanja in gospo
darstva, za skorajšnjo konvertibilnost dinarja - z eno 
besedo: ne le za rehabilitacijo, ampak za zmago reforme! 
To pa pomeni, da smo se dolžni dogovarjati o vsem, o 
čemer se dogovarjamo, le ob upoštevanju objektivnega 
delovanja ekonomskih zakonitosti. Vsakršno drugačno 
dogovarjanje bi nedvomno odložilo uresničitev reforme 
za nadaljnjih pet in več let.

VINKO BLATNIK

V OBJEKTIVU

zastoj vse industrije, postaja sedanja 
negativna plačilna bilanca, za katero 
je v največji meri kriva prav ta indu
strija, osnovna zavora razvoja naj
važnejšega dela gospodarstva. 

Sedanje povečanje uvoza ni krat
koročnega značaja. Izhod iz seda

njih razmer - tisti stalni in ne le 
zasilni - zato ni v administrativnem 
omejevanju uvoza, kar smo storili z 
novimi ukrepi, ampak v stvarnih ce
nah domačega gospodarstva. Tudi 
višina sedanjilt plačil, s katerimi je 
jugoslovansko gospodarstvo pove

zano s svetovnim — kakih 8 milijard 
dolarjev - kaže. da rešitev ni omeje
vanje, ampak nadaljnja sprostitev 
uvoza in nujnost, naj dobi devize za 
vse gospodarstvo, ne pa samo fi
nalist.

-pk-
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OČITNO JE, DA SMO
PROBLEME PODCENJEVALI
Inž. IVAN KUKOVEC na prvi konferenci ZKJ: 
O nalogah in akcijah komunistov, sindikalnih 
organizacij kmetijstva, živilske in tobačne indu
strije Slovenije pri oblikovanju in uveljavljanju 
stališč in sklepov konference ZKS in ZKJ o raz? 
voju socialističnih odnosov v kmetijstvu in na

vasi

(Nadaljevanje iz prejšnje številke)

Dovolite mi, da se v svoji razpravi 
konkretneje dotaknem samo enega 
problema, obravnavanega v predlo
ženi resoluciji, za katerega smo v 
sindikatih po svoji politični funkciji 
najbolj zavzeti - to je področje 
samoupravnih odnosov v neposredni 
proizvodnji in še posebej problemov 
v zadružnem samoupravljanju. Zdi 
se mi, da je to vprašanje v tekstu 
resolucije premalo čvrsto in jasno 
obdelano. Na našem republiškem 
odboru smo izdelali več študij o teh 
problemih. V to smo bili prisiljeni, 
ker se sistematično nihče strokovno 
in znanstveno ne ukvarja s temi pro
blemi, na drugi strani pa se postav
ljajo vse bolj zahtevna vprašanja na
daljnjega razvoja samoupravnih od
nosov, kar še zlasti velja za kme
tijstvo.

Naše študije so nesporno poka
zale, da smo pred odločilnim trenut
kom, ko je potrebno v teoriji in 
praksi samoupravljanja v kmetijstvu, 
posebno še v zadružništvu, narediti 
kvaliteten premik, in sicer v tem 
smislu, da razširimo izkušnje dobre 
samoupravne prakse na vse kme
tijske organizacije. Na ta način se 
bomo najlaže spoprijemali z grobim 
poenostavljanjem samoupravljanja 
in tudi nepotrebnem kompliciri- 
njem samoupravnih razmerij. Odloč
no je potrebno uveljaviti neposred
no odločanje delavcev in kmetov o 
načinu ustvarjanja in delitvi dohod
ka v osnovnih samoupravnih celicah. 
Le tako bomo paralizirali etatistične 
in centralistične težnje, ki so zelo 
zaznavne. Predvsem pa se je potreb
no energično postaviti po robu krše
nju lastne zakonodaje z najrazličnej
šimi postopki v praksi, ki nimajo nič 
skupnega s samoupravo.

Študije nas še posebej opozarjajo 
na to, da je moderno samoupravlja
nje možno samo tam, kjer ga imajo 
v rokah usposobljeni in osveščeni 
ljudje, ki vedo, kaj hočejo doseči. 
To pa nikakor ne pomeni, da mo
rajo imeti vsi fakulteto.

V zadružnem samoupravljanju 
smo še posebej postavljeni pred dej

stvo, da na energično zahtevo kme
tov, ki hočejo postati vse bolj aktiv
ni kreatoiji samoupravljanja in go
spodarjenja v kmetijskih organizaci
jah, hitro popravimo dosedanje na
pake in razvijemo možnosti za čim 
širše vključevanje vseh kmetijskih 
blagovnih proizvajalcev v samo
upravno organiziranost in odnose.

V Sloveniji smo razčistili z mne
njem, da bi naj razvijali kmečko 
samoupravo ločeno od delavske sa
mouprave kmetijskih ali drugih go
spodarskih organizacij. Spričo ne
urejenih razmer v samoupravljanju 
in v ekonomskih odnosih so se nam
reč pojavile tudi take ideje. Smatra
mo pa, da lahko vodi taka pot samo 
nazaj, ker rešuje probleme po liniji 
najmanjšega odpora in predvsem v 
škodo kmetov samih, čeprav bi v 
prvem trenutku lahko dobili vtis, da 
bi bilo to bolje za kmete. Morda bi 
bili tudi prvi učinki navidezno res 
taki, toda to bi bila le prevara, saj bi 
v tem primeru umetno razdvojili 
dolgoročne družbene in ekonomske 
interese delavcev in kmetov, ki pa so 
v naši družbi popolnoma enaki.

V sindikatih sodimo, da je napač
no kritizirati sedanje razmere v sa
moupravljanju na podlagi posploše
nih ocen in vse povprek. Napačno je 
tudi podcenjevati sedanjo fazo raz
voja samoupravnih odnosv v kmetij
stvu in zadružništvu, da bi jih lahko 
ignorirali na račun preživelih kon
ceptov. Do kraja napačno pa bi bilo 
na silo, celo s silo zakona rušiti se
danji sistem in vsiljevati neke no/ve 
koncepte in eksperimente, ki ne iz
virajo iz dosedanje bogate samo
upravne prakse. Vednar se ob tem 
dobro zavedamo, daje samoupravna 
praksa dejansko že prerasla sedanjo 
togo zakonodajo o zadružništvu. Za 
renovacijo oziroma kodifikacijo te 
zakonodaje - predysem v statutih 
kmetijskih organizacij - je potrebno 
sprostiti pobudo za nastanek in raz
voj bogastva oblik zadružnega orga
niziranja in samoupravljanja, da bi 
tako čimbolje približali samoupravo 
vasem in kmetom in da bi se razvila 
aroka osnova neposrednega samo
upravljanja na vasi. Vse te oblike

Inž. IVAN KUKOVEC, tajnik 
RO sindikata delavcev kmetij
stva, živilske in tobačne indu
strije

Nezamrz- 
njena 

zahteva
Skupnost jugoslovanskih železni 

vztraja pri zahtevi, da se s 1. jann*" 
jem povečajo tarife za prevoz p<^nv 
kov v notranjem prometu za 15 % 
mednarodnem za 30 %, za prev 
blaga pa za 17 %. Generalni direKi" 
skupnosti trdi, da so železnice P«" 
Ijene povečati ceno. Z lanskim v-® 
stolnim povečanjem so namreč P
krili samo razliko v cenah uslug, P1'",• _____  T7-_nvmoga in opreme. Ker železnica 
more svobodno določati cen za P*, 
voz blaga, taka politika ovira ur6-® 
čevanje programa modernizacij | 
glavnih prog in zmogljivosti. V za 
njih dveh letih so se gradbena 
druga dela pri elektrifikaciji pr°f.... 
Jesenic do Skopja in od Ploč do v 
polja podražila za 1.300 milij°P 
din. Skupnost JŽ ne ve, kje naj 
denar dobi, če ne bo dobila do 
Ijenja za povečanje cen.

Podražitev 
elektrike

Po ocenah strokovnjakov la^
sedanje elektrarne in tiste, ki b® ; 
začele delati vsak čas, zagoto J 
elektriko za vse potrošnike samo 
konca leta 1973. Da bi zagotovili^ v
četna sredstva za gradnjo no1^
elektrarn in daljnovodov, so ^ 
skupščini skupnosti jugoslovansk 8, 
elektrogospodarstva sklenili,elektrogospodarstva SKiemu, . 
bilo nujno treba že v prvem čcd^^
ju leta 1971 povečati sedanje 
elektrike za okrog 30 %. S tem P ,

~ •__ ___s-i comO uvečanjem cen bi dobili samo 0izgradnjo novih e e 
del bi dobiU z oto<f\

samoupravne organiziranosti pa mo
rajo sloneti na čistih političnih in 
ekonomskih osnovah, v skladu z na
šimi sistemskimi rešitvami. Te osno
ve samoupravne celice pa morajo 
biti organsko in čimbolj čvrsto po
vezane v družbeno gospodarstvo in 
ne v nekaj vzporednega. Razvijati 
moramo namreč gospodarsko dovolj 
sposobne agro-živilske komplekse, 
in to predvsem v interesu kmetov - 
blagovnih proizvajalcev, da bodo 
tako dobih trajnejšo in jasno proiz
vodno usmeritev na podlagi jasnih 
razmer na tržišču. Le na ta način je 
tudi možno graditi sistem za dobro 
vzdrževanje ravnovesja med proiz
vodnjo in potrošnjo.

sredstev za
trarn. Drugi del Dl aoDin z .J 
njem sredstev potrošnikov. Pe
tega pa' bodo zveznemu izvn11
svetu priporočili, naj da pri 
gih za mednarodne kredite pred11
elektro gospodarstvu.

Enakopravn;
Slovenija je poslala zvezni^

organom predlog, naj bi
trgovskim in gostinskim

Naj mi bo dovoljeno reči še na
slednje: ko za danes in za jutri na 
kvalitetno nov način obravnavamo 
družbeno-ekonomsko vlogo kmeta, 
kooperacije in zadružništva, se mi 
vsiljuje vprašanje, ali ni že nastopil 
tudi čas, da komunisti v sindikatih 
politično presodimo, ali ni mesto 
našega kmeta - samoupravljavca 
tudi v naši sindikalni organizaciji? 
Mishm, da govori veliko več stvari 
za kot proti temu!

lom, ki imajo opravka s tuj J 
turisti, redno menjavo tujiu 
lut, od tako pridobljenih v‘V 
pa retencijsko kvoto. Slov®11 . 
predlog je naletel na polivi 
tudi na Hrvaškem in v St j 
odklonili pa ga niso niti zv 
finančni organi. hjji

Če bi ta predlog sprejeli- 
Slovenija končno priboril® . 
kopraven položaj pri delit^jj.
tencijske kvote od pridoblj^.
tujih valut iz turizma. Z 
vitvijo tega predloga bi Pra.^; 
neie izravnali delitev retencjJ .,neje izravnali delitev retencj „ 
kvote vsem tistim, ki jo us

n uk st
POHIŠTVO

jajo tudi izven tuje PenZJ<*%'! 
porabe, hkrati pa bi s tem ''v 
dili zanimanje tistih gosp0 ^ 
skih organizacij, ki sicer z® ^ 
daj prodajajo svoje usluge 1 J , 
turistom, da bi ta posel k?r 
rale.

kot 8 milijard starih dinarjev, sklade 
podjetja pa so v primerjavi z lanskim 
in predlanskim letom celo potrojili 
ter amortizacijsko dobo skrajšali z 
11 na 5 let. Da bi dosegli to, so mo
rah investirati v modernizacijo pro
izvodnje in izboljšanje tehnologije 
več kot 4 milijarde starih dinarjev, v 
glavnem lastnih sredstev, dobih pa 
so tudi komercialni kredit švedskega 
partnerja in kredit koprske banke.

Načrti „Lesonita“ so veliki. Po

staviti nameravajo še eno proizvod
no linijo, tako da bi 1973. leta pro
izvodnja znašala že blizu 90.000 ton 
izdelkov. Vrednost proizvodnje se 
bo tedaj približala 18 milijardam, 
medtem ko bodo za sklade namenili 
kar 3 milijarde starih dinarjev. Naj 
povemo še tole: že danes pa v „Le- 
sonitu" dosegajo profitno stopnjo v 
višini 22-24 odstotkov, s čimer se 
lahko pohvalijo le v najbolj razvitih 
tovrstnih tovarnah na Švedskem.

Minuli petek je tovarno „Lesonit“ v Ilirski Bistrici obiskal 
tudi predsednik izvršnega sveta Slovenije Stane Kavčič. 
Ogledal si je proizvodnjo in se s predstavniki podjetja po
govarjal o gospodarjenju v tem kolektivu.

. Skoki v razvoju, ki jih je v petin
dvajsetih letih dosegel „Lesonit“, so 
res zavidanja vredni.

„Ob ustanovitvi podjetja je proiz
vodnja znašala 4.000 ton letno, šest 
let pozneje se je povzpela na 8.000 
ton izdelkov, 1958. leta na 16.000 
ton, letos pa že na 35.000 ton naj- 
razhčnejših lesonitnih izdelkov in 
kaširanih plošč", je povedal Albin 
Kuret, direktor podjetja.

Pot do proizvodnje, kije organizi
rana na evropski ravni, je bila trda. 
Razen v letih 1966 - 1967 podjetje 
ni nikoh zašlo v krizo. Zato se tudi 
danes kolektiv lahko pohvah z rezul
tati gospodarjenja, kot jih nismo na
vajeni vsak dan shšati: letos bo vred
nost njihove proizvodnje znašala več

Z rekonstrukcijo tovarne je dosegel „Lesonit“ evropsko produktivnost in se 
lahko primerja z znanimi švedskimi tovrstnimi tovarnami.

„Lesonit“ iz Ilirske Bistrice sodi tudi med u.^eil<( 
voznike. Vsak dan odpremijo na stotine ton w 
znane evropske avtomobilske tovarne.

v

j
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Ijjll TOKOVI GOSPODARJENJA

S KAMERO PO KOLEKTIVIH

APOLLO 12 PRISTAL V ROGU
V tovarni koles Rog so začeli izdelovati novo kolo. Zadnja 

leta, kot pravijo, je začelo prodirati na evropsko tržišče kolo 
ameriškega tipa. Zato so se v Rogu odločili in s primerno pre
ureditvijo skonstruirali podoben tip in prav pred kratkim ponu
dili tržišču poskusno serijo teh novih koles - Apollo-12.

Sedaj naredijo v Rogu dnevno 400 komadov koles »starega 
tipa“, 350 do 400 ponyjev in več kot 100 komadov »ekspres- 
sov“ s Puchovim motorjem.

Apollo-12 že nekaj dni prodajajo tudi v trgovinah, kjer velja 
600 dinarjev.

KOKO V NOVIH PROSTORIH
Pred dobrima dvema mesecema se je konjiška konfekcija 

KOKO, ki predstavlja eno izmed enot kombinata KONUS, pre
selila v nove proizvodne prostore. Razmah dejavnosti v obratu 
KOKO pa ni pomemben samo zaradi tega, ker prek njega 
KONUS v večji meri finalizira lastno usnje v usnjeno konfek
cijo, ampak tudi zaradi povečanih možnosti zaposlovanja žen
ske delovne sile. Obrat KOKO trenutno nudi delo in kruh 230 
ženskam, ki naj bi v najbližji prihodnosti dobile še okoli 60 
novih sodelavk. Ko pa bo KOKO dokončno opremljen in ure
jen , naj bi zaposloval blizu 450 ljudi.

°BlSK v TOVARNI LESOVINE IN LEPENKE V PREVALJAH

Vendarle na trdnih tleh
....................... .............. ................... ..................... ........... —_____ ________ _______ -....................... ............ .............. .....................

^edtem ko je ta prevaljski kolektiv »prigospodaril« leta 1968 izgubo, bo ostalo letos ob poprečnem 
osebnem dohodku 1000 din na zaposlenega nekaj sredstev tudi za sklade

Pred letom dni so bili v Tovarni 
esovine in lepenke na Prevaljah v 

J^Ukih težavah. Najbolj jih je skr- 
e,°. kako uresničiti sanacijski pro- 

®taW, ki so ga sprejeli, potem ko so 
eto 1968 končali z izgubo. Sami 

ria!ogam niso bili kos. Na pomoč sta 
Zat0 priskočila občinski sklad skup- 
^ rezerv gospodarskih organizacij 
° &h\e Ravne na Koroškem in Kre- 
J na banka Celje ter odobrila poso- 

0 oziroma podaljšala rok odplačila 
0(lobrenih kreditov.
Lanr so v prevaljski Tovarni leso- 

vine in
Khv lepenke uspeli odstraniti 

ne napake v tehnološkem pro

cesu, čeprav zaradi pomanjkanja de
narja vsega niso mogli opraviti. In
stalirana zmogljivost proizvodnih 
naprav v tovarni je za letno proiz
vodnjo 5500 ton lepenke, vendar je 
še zmeraj ostalo „ozko grlo“ — pri
prava mase.

PROIZVODNJA 
SE JE LETOS 

POVEČALA ZA 35 %
Ko so pred dnevi v Tovarni leso

vine in lepenke na Prevaljah pregle
dovali dosežke letošnjega devet
mesečnega gospodarjenja, so z zado
voljstvom ugotovili, da so proizvedli

IVvič na novi
asovmci

Podpisana je pogodba Rehau—Totra
jptTe dni so predstavniki pod
hod ^otra “ Ljubljane in za- 

dnonemške tvrdke Rehau na 
p0sPodarski zbornici podpisali 

Sodbo o poslovno-tehničnem 
o,. ,®'0vanju. Na osnovi te po
čel °e b° ljubljanska Totra za- 
^ a proizvajati specialne cevi 
ee^nažo terena pri gradnji 

v'
p: J Pogodbi je med drugim za- 
^Oo, da bo Totra dobila od 
ter ddnonemškega partnerja vso 

iKuogjjo za proizvodnjo dre- 
Se tn~1. cevi. Oba partnerja sta
^Ovol;i da bo Rehau direktor Totre, bo proizvodnja
bidj v 'okoriščanje patenta kot specialnih cevi stekla v najkraj- 
"ji Ju lzbo,jšav Pri proizvod- šem času. Prvič bodo te cevi
^asu Cev*’ k* j**1 dosegel v -------J--------------- *--------------

^ Pogodbenega razmerja.
S Pro‘zvo^nj° dre

domačih graditeljev cest in 
športnih ter drugih objektov, 
presežke pa bo tudi izvažala. S 
proizvodnjo specialnih cevi se 
bo obseg izdelkov Totre po
dvojil. Ker pa tovrstna proiz
vodnja predstavlja zahtevno 
projektiranje in programiranje 
kot tudi kvalitetno izvajanje 
pripravljalnih del, je Totra za
upala inženiring priznanemu 
poslovnemu združenju SMELT 
iz Ljubljane.

Kot je v razgovoru z novi
narji povedal Gabrijel Tratnik,

3626 ton lepenke - lani le 2685 ton 
— in da se je v primerjavi z lanskim 
letom povečal obseg proizvodnje za 
35 % njena vrednost pa za 26 %. Ob 
povečanju števila zaposlenih za 13 
delavcev so se precej popravili tudi 
osebni dohodki zaposlenih, ki so bili 
lani v poprečju le 681 dinarjev, letos 
pa so se do konca septembra po
vzpeli že na 1000 dinarjev na zapo
slenega.

Za letos računajo, da bo 120 za
poslenih izdelalo kakih 4800 ton 
lepenke v vrednosti 11 milijonov 
dinarjev, na tuja tržišča - v Avstri
jo, Italijo in na Češkoslovaško - pa 
bodo odpremili za približno 2,2 mi
lijona dinarjev lepenke. Možnosti za 
izvoz so velike, saj bi lahko prodali 
na tuja tržišča celotno proizvodnjo.

KMALU EDINI VEČJI 
PROIZVAJALEC BELE 
LEPENKE PRI NAS?

Ko že pišemo o letošnji proizvodnji, 
naj mimogrede še omenimo, da so 
na Prevaljah letos zač.eli z novo pro

izvodnjo embalaže v sodelovanju z 
avstrijskim partnerjem.

Prevaljska tovarna bo, kot vse 
kaže, kaj kmalu postala edini po
membnejši proizvajalec bele lepenke 
pri nas. Tovarni v Tržiču in Podvelki 
v celoti oziroma deloma preusmer
jata proizvodnjo. Letno potrebu
jemo v Jugoslaviji kakih 6000 do 
7000 ton bele lepenke, zmogljivosti 
tovarne na Prevaljah pa so 5500 ton. 
Bojazni glede prodaje lepenke, upo
števaje tudi možnosti za izvoz, torej 
ni. Vprašanje pa je, kolikšen kos 
kruha bo še dajala ta proizvodnja v 
prihodnje, zato se na Prevaljah že 
pri načrtovanju proizvodnje za leto 
1971 pogovarjajo o nujnosti ople
menitenja proizvodnje oziroma o iz
popolnitvi programa. Hkrati pa si 
prizadevajo, da bi kar najbolj omilili 
težave zavoljo pomanjkanja obrat
nih sredstev.

Upajo pa, da bodo to rešili, po
dobno kot so z razumevanjem in 
pripravljenostjo koroških gozdarjev 
rešili težave zavoljo pomanjkanja 
celuloznega lesa, zaradi česar lani 
niso obratovali kar 27 delavnikov.

POBUDA PRI ISKANJU NOVIH RAZVOJNIH MOŽNOSTI 
DRAVOGRADA

Transportno- 
skladiščna cona

Študijo o ekonomski utemeljenosti gradnje trans- 
portno-skladiščne cone v Dravogradu pripravlja 
Ekonomski center Maribor, financirala pa jo bo
sta Avtcprevoz Dravograd in Špedtrans Maribor

V pripravah na izdelavo progra
mov razvoja delovnih organizacij in 
občine Dravograd za obdobje od 
1971. do 1975. leta je bila na posve
tu predstavnikov delovnih organiza
cij izrečena pobuda, da bi kazalo pri 
iskanju možnosti za nadaljnji gospo
darski razvoj Dravograda proučiti 
možnosti za gradnjo transportno- 
skladiščne cone.

Predsedstvo dravograjske občin
ske skupščine je pobudo sprejelo in 
pripravilo doslej že več delovnih do
govorov, na katerih so analizirali vsa 
tista vprašanja, ki govore v prid 
gradnji transportno-skladiščne cone. 
Na zadnjem sestanku, ki so se ga 
udeležili tudi predstavniki Ekonom
skega centra Maribor, dravograjske
ga Avtoprevoza in mariborskega 
Spedtransa, pa so se dogovorili, da 
bo skupščina občine Dravograd na
ročila pri mariborskem Ekonom
skem centru študijo o ekonomski 
upravičenosti gradnje transportne in 
skladiščne cone v Dravogradu. S po
sebno pogodbo pa sta se Avtoprevoz 
Dravograd in Špedtrans Maribor za
vezala, da bosta financirala izdelavo 
te študije in si tako zagotovila tudi

pravico do gradnje transportno-skla- 
diščne cone.

V bližini Beljaka v Avstriji bi zra
slo v nekaj letih eno največjih pro
metnih križišč Evrope, in ker sta 
mejna prehoda Vič pri Dravogradu 
in Holmec pri Poljani edina na vsej 
avstrijsko-jugoslovanski strani od 
Podkorena do Šentilja, ki sta pre
vozna tudi čez zimo, bi bila gradnja 
transportno-skladiščne cone z vsemi 
drugimi objekti - carinarnico, fito- 
patološko postajo - ter z njeno špe- 
dicijsko službo na vsak način uteme
ljena.

Ob izdelavi študije o ekonomski 
utemeljenosti gradnje transportno- 
skladiščne cone v Dravogradu po
drobneje preučujejo tudi prometne 
tokove na mejnih prehodih na jugo- 
slovansko-avstrijski meji na Koro
škem ter na bodoči obdravski magi
strali.

Za zdaj prevladuje mnenje, da naj 
bi transportno-skladiščne cono, če 
se bodo zanjo odločili, gradili na 
prostoru v bližini Dravograda, kjer 
nastaja novo središče koroške prede
lovalne industrije. (ek)

m. —

MITEX odstrani trdovratno umazanijo iz vsakega pe
rila.

MITEX je odlično pralno sredstvo za pranje zelo uma
zanih delov perila, kot so ovratniki, manšete 
in podobno.

MITEX je primeren za pranje volne, bombaža, perila 
iz perlona, nylona, diolena, trevire ali perila iz 
mešanice umetnih in naravnih vlaken. 

NAVODILA ZA UPORABO:
Perilo najprej omočimo z vodo. Nato MITEX s prsti 
vtremo v tkanino na umazanih mestih, to je na man
šetah, na ovratnikih srajc in na raznih robovih. Deluje 
naj ca. pol ure. Nato lahko nadaljujemo s pranjem na 
kakršenkoli način (ročno, v pralnem stroju ali v pral
nem kotlu). Zelo umazano perilo pa je priporočljivo 
prati samo v razstopini MITEXA.
(Približno na 5 litrov vode 
damo 1 jedilno žlico 
MITEXA.)
NAJPREJ MITEX —NATO 
PERITE, KAKOR STE VA
JENI!

Tovarna kemičnih izdelkov 
Ljubljana-Vlč

NAČRTI VELENJSKE TOVARNE GOSPODINJSKE OPREME »GORENJE« ZA LETO 1971

Porast proizvodnje in izvoza
Gorenje bo v letu 1971 doseglo 1,7 milijarde din realizacije in 20 do 25 milijonov dolarjev izvoza

cevi zadostila potrebam

uporabili pri drenaži terena na 
štiripasovnici Vrhnika—Postoj
na.

M. Ž.

V letošnjem letu bo velenjska 
Tovarna gospodinjske opreme 
„Gorenje“ skupaj s subotiškim 
obratom „Sever“ dosegla pri
bližno 1 milijardo din realiza
cije, na tuja tržišča pa bodo od
premili za približno 7 milijonov 
dolarjev izdelkov.

Proizvodno-finančni načrt za 
leto 1971, ki ga je nedavno

sprejel centralni delavski svet, 
pa predvideva, da bo »Gorenje" 
skupaj s tovarno »Sever" iz Su
botice doseglo pri 6000 zapo
slenih 1,7 milijarde din realiza-

v zdajšnih tovarnah, z večjim iz
vozom, z večjo proizvodnjo te
levizijskih sprejemnikov za do
mače tržišče ter z osvajanjem 
proizvodnje nekaterih novih iz-

cije, na tuja tržišča pa bodo iz- . delkov, in to v skladu s trajno 
vozili za kakih 20 do 25 milijo- poslovno proizvodno usmeritvi-

OB NAKUPU 
NE POZABITE

E3 MARKET 

E3 SUPERMARKET
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špccial

nov dolarjev izdelkov.
Povečanje proizvodne aktiv

nosti v tovarnah »Gorenje" v 
Velenju, Mozirju in v Subotici 
pa se bo ugodno odrazilo tudi 
pri kooperantski industriji po 
vsej Jugoslaviji, saj bo omogo
čilo večjemu številu delovnih 
organizacij nadaljnje povečanje 
obsega in vrednosti proizvodnje 
ter števila zaposlenih.

VEČJA proizvodnja
IN IZVOZ,

NOVI IZDELKI
Predvideni obseg in vrednost 

proizvodnje bodo v velenjski 
Tovarni gospodinjske opreme 
»Gorenje" dosegli v letu 1971 
zlasti s povečanjem proizvodnje

jo »Gorenja", da morajo gospo
dinje v doglednem času dobiti 
iz tovarn »Gorenja" prav vse, 
kar potrebujejo za gospodinj
stvo.

Že ob koncu letošnjega ozi
roma v začetku prihodnjega le
ta pa bodo začele obratovati 
nekatere nove tovarne Gorenja, 
tako na primer tovarna tehtnic 
v Mozirju, tovarna malih gospo
dinjskih aparatov v Velenju in 
nova, najsodobnejša tovarna 
štedilnikov v Velenju, v kateri 
bodo proizvajali v glavnem za 
izvoz.

V subotiškem obratu »Se
ver" temelji predvideno poveča
nje proizvodnje in realizacije — 
prihodnje leto bodo dosegh že

270 milijonov din realizacije — 
na odločitvi, da bodo nudih 
tržišču ob elektromotoijih tudi 
nekatere druge izdelke, pred
vsem agregate, po katerih je ve
liko povpraševanje in jih je bilo 
treba do nedavnega skorajda v 
celoti uvažati.

ŠE VEČ SERVISERJEV 
• GORENJA

PO JUGOSLAVIJI
Velenjsko »Gorenje" bo v le

tu 1971 občutno razširilo mre
žo servisov po vsej Jugoslaviji, 
in to zavoljo tega, ker je na trži
šču in pri gospodinjah že na 
stotisoče izdelkov Gorenja. Vo
dilo velenjske tovarne »Gore
nje" pa ni samo proizvajati stro
je in opremo za gospodinjstva, 
pač pa tudi zagotoviti, da bodo 
izdelki Gorenja uporabni vsak 
trenutek. Zato pa skrbi že zdaj 
močna servisna služba Gorenia.

(vš)
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KAKO BOMO LETOS PLAČEVALI DAVEK OD SKUPNEGA OSEBNEGA DOHODKA?

Kako iz izgub?
Lani je imelo v Hrvaški 228 

podjetij 457,7 milijona dinarjev 
izgube, v šestih mesecih letoš
njega leta pa 355 podjetij 245,8 
milijona. Zanimivo je, da 49 %

I
I

Zakaj 
privilegij? I

vseh izgub odpade na 23 večjih 
podjetij. Te izgube pa so samo 
negativne poslovne bilance, 
skupne izgube za lansko leto 
znašajo namreč 1,15 milijarde 
dinarjev in so za 31 % večje kot 
v letu 1968. V nekaterih pod
jetjih znašajo v več letih nako
pičene izgube celo več kot 50 
milijonov., Take nepokrite izgu
be iz prejšnjih let pa znašajo 
več kot milijardo dinarjev.

I
I
I
I
I
I

Gradbinci ugotavljajo, 
da se bo tudi prihodnje 
leto ustavilo delo na 
mnogih gradbiščih, če ne 
bomo zeniški železarni 
odvzeli pravice, da odlo
ča o uvozu betonskega 
železa. Čeprav je namreč 
jasno, da bo zeniška žele
zarna lahko krila le 50 % 
potreb, se še vedno noče 
pogovarjati niti o količini 
niti o roku dobave. Baje 
čaka na podražitev dru
gih profilov železa. Pred
pis, ki dovoljuje zeniški 
železarni odločati o uvo
zu betonskega železa, je 
vse prej kot logičen.

Edina logična rešitev 
za pomankanje železa je 
ugotoviti razliko med po
trebnimi in doma pro
izvedenimi količinami 
betonskega železa in to 
razliko uvoziti!

I
I
I
I
I

Pri iskanju rešitev za izhod iz 
teh težav v Hrvatski že več 
let razpravljajo o tem, ali ne bi 
bilo treba na ravni republike 
združiti skupna sredstva gospo
darstva in z njimi „obdržati nad 
vodo“ vsaj podjetja, ki so po
membna za gospodarsko življe
nje republike. Praksa ^sanacij
skimi skladi ali kakršna koli 
državna koncentracija sredstev 
pa doslej ni dala pozitivnih re
zultatov. Izgube so „pokrili“ v 
glavnem tam, kjer bi likvidacija 
podjetja lahko povzročila poli
tične težave.

I
I

Zastavlja se tudi vprašanje, 
ali s tako prakso nadaljevati ali 
prepustiti pobudo normalnim 
tržnim tokovom. Ta dilema bo 
aktualna vse dotlej, dokler bo 
celotni gospodarski sistem bolj 
administrativen kot ekonomski, 
kar pomeni če zaupamo na
povedim - do sprejetja novih 
stabilizacijskih ukrepov.

- pik -

... v jugoslovanskih sindikatih
SPET ZADREGA 

Z VAGONI
BOSNA

IN HERCEGOVINA

Iz kolektiva „Titovih rudnikov' Kreka-Banoviči spet po
ročajo, da normalno proizvodnjo ovira pomanjkanje železni
ških vagonov. To potrjuje tudi ŽTP Sarajevo, ki je obvestilo 
javnost, da je magistralna proga na relaciji med Vinkovci in 
Beogradom vnovič zatrpana, tako da ni mogoče pošiljati 
praznih vagonov preko Brčkega in Vrpolja. Zavoljo tega tudi 
ŽTP Sarajevo apelira na vse prizadete delovne kolektive, naj 
bi dali na voljo premogovniku v Kreki vse prazne vagone v 
Bosni in Hercegovini.

Kakšen bo uspeh tega apela, za zdaj še ni jasno, dejstvo pa 
je, da se kolektiv premogovnikov Kreka-Banoviči otepa z 
velikimi težavami. Tako so na primer samo v minulem me
secu ostali brez 3500 praznih železniških vagonov.

..Izguba je velika'', pripoveduje predsednik sindikalne 
organizacije v ..Titovih rudnikih". „Doslej smo izgubili 
30.000 delovnih ur in domov smo poslali več kot 30 izmen 
rudarjev. V oktobru smo morali zmanjšati obseg proizvodnje 
na 80 %. Če vse to spremenimo v dinarje, potem smo samo v 
minulem oktobru utrpeli izgubo v višini kakih 600 milijonov 
novih dinarjev. Mislim, da mi ni potrebno posebej dokazo
vati, da bodo te razmere vplivale tudi na osebne dohodke 
rudarjev. V najboljšem primeru računamo, da bodo osebni 
dohodki za 20 % manjši. “

STRAN 6

Kot kaže — malo novega!
Čeprav smo v preteklosti imeli obilo pripomb na sistem obdavčitve, bo tu

di letos, kot kaže, le malo sprememb na bolje
Spet smo na pragu vsakoletne ,jage“ na jugo

slovanske milijonarje. Tisti glavni, ki so si svoj 
milijonski sloves zgradili z vrtanjem lukenj v 
predpise, z mešetarskimi sposobnostmi, s po
močjo dobrih zvez in načela „ti meni — jaz 
tebi“, bodo nedvomno spet obšli nevarna stre
lišča, ah pa strelci ne bodo imeli v rokah dovolj 
dobrih pušk zanje. Nič namreč nismo slišaH, da 
bi koga lani prav vneto preganjali zaradi davčne 
utaje!

Poglejmo torej s pomočjo vsebinskega po
vzetka članka, objavljenega v beograjski Pohtiki 
3. in 4. novembra, kako bodo letos letele krogle 
na jugoslovanske milijonarje stare seveda!

V Srbiji natančnejši odgovor na vprašanje, od 
katere meje bodo davčni zavezanci plačevah 
davek od skupnega dohodka, še ni znan. Občin
ske in mestne skupščine, ki samostojno odlo
čajo o višini davčne osnove, še oblikujejo svoje 
predloge, po katerih bi se sedanja osnova pove
čala, uvedb pa bodo tudi več olajšav. Mestna 
skupščina Beograd trenutno obravnava dva 
predloga: po prvem naj bi neobdavčen del oseb
nega dohodka znašal 25.000, po drugem pa 
30.000 dinarjev. Vsaj za začetne vsote bo ubla
žena tudi davčna stopnja. Razen ustaljenih olaj
šav razmišljajo o oprostitvi davka tudi za sred
stva, porabljena za gradnjo lastnih stanovanj in 
o olajšavah za obveznike, katerih družinski 
člani prejemajo minimalne osebne dohodke.

V Sloveniji republiški organi o obdavčenju 
letošnjega skupnega dohodka še niso razprav- 
Ijali. Večina meni, da se bo osnova za obdav
čenje povečala, ne sicer absolutno, ampak v 
skladu s povečanjem osebnih dohodkov in ži
vljenjskih stroškov. Mnenja o olajšavah so raz- 
lična, večina pa vseeno sodi, naj ostanejo olaj
šave za avtorske pravice pa tudi neobdavčeni 
del 5000 din za otroka oziroma za nezaposle
nega zakonca — naj bi ostal in se primerno po
večal. Nekateri razmišljajo tudi o obdavčenju 
skupnega dohodka družine. Proti temu pa je 
uperjeno mnenje, da bi tak način obdavčevanja 
davčni sistem zapletel in ga podražil.

V Hrvaški se višina neobdavčenega prebi

valstva avtomatično spreminja vsako leto, in 
sicer na osnovi repubUškega zakona o prispev
kih in davkih občanov ter v odvisnosti od dviga 
povprečja nominalnih osebnih dohodkov v re
publiki. V lanskem letu je neobdavčeni del zna
šal 23.000 din, letos pa bo, po predvidevanjih, 
znašal 26.500 dinarjev. Sicer pa v letošnjem letu 
glede obdavčenja občanov menda ne bo nič 
novega.

V BiH je neobdavčeni del dohodka lani zna
šal 20.000 din, kot olajšava pa je bilo davčnim 
zavezancem priznano še po 3000 din za družin
skega člana. O letošnjem obdavčenju šele raz
pravljajo, ogrodje, na katerem bo temeljil pred
log o neobdavčenem minimumu, pa bodo povi
šani življenjski stroški.

V Črni gori je bila osnova za obdavčenje 
20.000 din, 2000 din pa olajšava za nezaposle
nega člana gospodinjstva. Za letošnje leto pred
lagajo povečanje osnove na 30.000. Progresivne 
davčne stopnje ostanejo nespremenjene. Do 
sprememb teh stopenj naj bi prišlo samo v pri
meru celotne revizije sedanjega davčnega 
sistema.

V Makedoniji pa bo, kot kaže, ostalo glede 
obdavčenja skupnega dohodka vse po starem. 
Obdavčenje je sicer urejeno z republiškimi pred
pisi, letošnje leto pa je republiški sekretariat za 
finance zahteval od občin predloge o načinu 
obdavčenja. Za kakšne bistvene spremembe je 
pravzaprav že prepozno, razmišljajo pa vendarle 
o tem, ah ne bi kazalo zvišati davčne osnove od 
20.000 na 25.000 dinarjev.

Že leta je znano, da so življenjski stroški v 
Sloveniji med vsemi republikami najvišji, kljub 
temu pa smo med tistimi republikami, ki so naj
bolj nizko zakoličile osnovo za plačevanje 
davka od osebnih dohodkov. Če pa namerava
mo prihodnji razvoj naše republike res opreti 
tudi na prihranke prebivalstva ne le na moč 
gospodarstva, bi bilo prav, ko denarja ne bi zbi- 
rali že zdaj s takšno ihto in na silo. Sicer bo 
ljudi kaj hitro minilo veselje, da bi varčevah in 
vpisovali prihodnja ljudska posojila.

- pik -

Boljše, čeprav 
še slabo

Mnogi naši delavci v inozemstvu še vedno osta
jajo brez otroškega dodatka

Po najnovejših podatkih 
Zveznega zavoda za socialno za
varovanje prejema vedno več 
družin, katerih očetje delajo v 
inozemstvu, redno tudi otroške 
dodatke, saj se je v zadnjem ča
su precej izboljšala učinkovitost 
naših komunalnih zavodov za 
socialno zavarovanje. Tako 
otroške dodatke iz Francije pre
jema kakih 12.000 družin, iz 
Avstrije 17.000, iz ZR Nemčije 
pa približno 95.000 družin na
ših delavcev. Ker pa je v ino
zemstvu po oceni 800.000 na
ših delavcev, od katerih ima pri- 
bližno polovica svoje družine, 
še vedno lahko računamo, da 
več desettisoč družin ne preje
ma otroškega dodatka.

Če bo ureditev vprašanja 
otroških dodatkov za naše de
lavce v ZR Nemčiji potekala 
tako počasi kot v Franciji in 
Avstriji, potem bomo zaradi te
ga imeli veliko škodo. Podrob
nih podatkov o upravičencih do 
otroških dodatkov, ki delajo v 
Nemčiji, sicer nimamo, vemo 
pa, da v tej državi dajejo za dva 
otroka dodatek 25 mark, za tri

otroke 50 mark, za štiri 60, za 
pet 70 mark itd.

V zadnjem letu dni je naša 
služba socialnega zavarovanja 
storila mnogo za hitrejše oprav
ljanje zadev v. zvezi z otroškimi 
dodatki. Razni obrazci, ki so 
potrebni za ureditev otroškega 
dodatka, prej niso bili uporabni 
za inozemstvo, ker so bili samo 
v naših jezikih, pa so jih potem 
delavci morah sami prevajati. 
Sedaj pa so ti obrazci tiskani v 
sedmih jezikih, imajo pa jih do
volj v vseh komunalnih zavodih 
v naši državi.

Vsi problemi pa še vedno ni
so odpravljeni, ker dokumenti 
za otroški dodatek veljajo samo 
eno leto, vsako spremembo, ki 
vpliva na upravičenost do do
datka, pa je treba prijaviti ino
zemskim zavodom. To povzro
ča številne težave, ker se doku
menti zelo radi „izgubijo“. Za
radi tega imajo veliko škodo 
predvsem delavci iz nerazvitih 
krajev naše države, ki jih je naj
več v inozemstvu in ki imajo tu
di največ otrok.

(ZS)

»ČUDEN
STANO

VANJSKI
BOOM«

V Makedoniji se vse 
resneje zastavlja vpraša
nje o poreklu premoženja 
nekaterih občanov - 
lastnikov stanovanj. To 
vprašanje je doseglo že IS 
Makedonije, ki mora zdaj 
odgovoriti, ali se v repub
liki vodi pregled o last
ništvu stanovanj in stano
vanjskih zgradb - in če 
se, ali so pristojni v nekaj 
drastičnih primerih spro
žili zakonski postopek in 
kakšni so njegovi rezul
tati. Izvršni svet mora od
govoriti tudi na vpraša
nje, kako se obravnava 
renta, če je premoženje 
pridobljeno na zakonit 
način. - V Makedoniji je 
namreč čedalje več obča
nov, ki prebivajo v stano
vanjih družbene lastnine, 
hiše, ki so jih sami zgra
dili s krediti, pa dajejo v 
najem za visoke denarje!

-pik-
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DUŠAN PETROVIČ-ŠANE 
predsednik ZSJ, na zadnji 
seji predsedstva Sveta ZSJ:

Družbeno vzdušje za odloč
nejše ukrepe za stabilizacijo go
spodarstva je zdaj zelo ugodno 
in ne bi smeli dovoliti, da ga po
kvarijo ozko politikantstvo in 
najrazličnejši interesi. Biti^ pa 
moramo pripravljeni, da zdržirno 
tudi tedaj, ko bo prišlo do težav 
in ko bodo različni dejavniki za
radi trenutnega, parcialnega inte; 
resa poskušali ponovno izigrati 
sprejeto politiko. Slabo uslugo 
resničnim interesom delavcev bi 
naredili vsi tisti gospodarstveniki 
in politiki - med njimi seveda 
tiiHi cinrIiVnIni fiinlcrinnarii — K’tudi sindikalni funkcionarji 
bi v besedah sprejemali stabiliza
cijo, v dejanajih pa nadaljevali 
po starem.

V svoji dosedanji angažiranj 
sti za stabilizacijo so sindikati 
pokazali mnoge kvalitete, s tein 
pa so seveda sprejeli tudi P?" 
membne odgovornosti. Sedaj je 
pravi čas, da se odločneje zavze- 
memo za uveljavljanje samo
upravnih odnosov, za trajne te
melje družbene in materialne 
stabilnosti delavcev, za deetati- 
zacijo in za afirmacijo združene
ga dela na osnovah sodobnega 
gospodarjenja. Biti moramo spo
sobni, da v sedanjih družbenm 
gibanjih potisnemo na stran 
drobnjakarstvo, uradniški odnos, 
cehovske pritiske, nezaupanje m 
vse drugo, kar bi nas lahko ovira
lo v našem pohodu v prihodnost. 
Kot sindikat se moramo odloč
neje zavzeti, da se v program sta
bilizacije vgradi materialna m 
družbena varnost delavca, in 1 
ne kot nekakšna sociala, temve 
kot realen pogoj, da se bodo de
lavci resnično začeli čutiti nosil
ce gospodarskega razvoja, da bo* 
do družbeno in materialno moti' 
virani za tehnični napredek, pie' | 
strukturiranje proizvodnje ib z. | 
boj za večjo delovno storilno*
in dohodek.

MITJA RIBIČIČ, pred;. ^ 
sednik ZIS, na zadnji sej1 ^ 
predsedstva Sveta ZSJ: ^

Apeliral bi na sindikat, kije ^ 
pomemben dejavnik v naših de- V(;
lovnih organizacijah, da s posib' L 
hom za razpoloženje, ki bo na- t*
stajalo med uveljavljanjem ukre- L 
pov za stabilizacijo, ne samo raz
laga in pomaga izvajati te ukrf 
pe, temveč da pravočasno reaf^ 
ra in opozori na vse tisto, kal 
lahko povzročilo defekte. OP°v 
zarjam, da je glavna nevarnost
sedanjem obdobju bitke ra štab 
lizacijo v tem, da se na same" 
začetku naše akcije zaradi teza ■ 
morda resničnih morda pa b , 
lašč napihnjenih, ne bi prcpla* . 
in izgubili akcijske enotnosti, 
sedaj \lada na vseh ravneh.

MIKA TRIPALO, član 
vršnega biroja CK ZKJ> 
svojem govoru v Sisku:

Menim, da so v dosedanje^da so v 
družbenoekonomskem razVb|eJugoslavije vse republike dob^
približno enako. Kljub -jj. 
tako rekoč iz vseh republik ^
širno, da jih sedanji ekonom 
instrumenti postavljajo v ne,Xf. 
den položaj. In res je g0SP°ate. 
ski sistem tak, da lahko vsak® ^ 
publika navede nekatere njegPv 
elemente, ki jo postavljajo v ^ 
enakopraven položaj. V Bosb1^ 
Hercegovini, denimo, menij0’v. 
jih politika cen že več let post 
Ija v neenakopraven položaj 
Hrvaški pa upravičeno trdijo,
ima zanje enake posledice de 
ni režim. Tudi druge rePuS, 
lahko navedejo podobne dok2. 
Zato moramo iz gospodarsk
sistema uusuamu vse -j.
daje argumente, da je nekdo P 
vilegiran, drugi pa zapostavlja 
To je nujno ne le zato, da p1^
cionahstičnim elementom - ^ 
iz rok argumente, ki lahko z2 
dejo tudi nekatere dobronam^(

lahko samo na podlagi čistik^j
čunov in polne enakopravb j, 
krepimo samoupravne odno*® ti 
našo večnarodnostno skupb0

Ž VELEBLAGOVNICA Potrošniki lahko izbirajo blago v poslovalnicah:

M

priporoča potrošnikom hiter, sodoben In 
cenen nakup vseh potrebščin za sebe, 
za družino, za dom in za gospodinjstvo 
potrošnikom nudi blago na obročno od
plačevanje
za tuje kupce je v hiši menjalnica

TRGOVSKA HIŠA, Ljubljana, Tomšičeva 2 J

BLAGOVNICA S STANOVANJSKO 
OPREMO,

Ljubljana, Wolfova 1

L J U B L J A N A

KONFEKCIJA ELITA, Ljubljana, Čopova 2 
BLAGOVNICA NAMA, Škofja Loka 
BLAGOVNICA NAMA, Kočevje
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IZ NAŠE DRUŽBE

PODOBE
našega

ČASA
, Kateri aktualni pro- 
pinf *?VaS torej na)bo\j oku-

" Kako bi rekel. .. Pra- 
e8a zaslužka ni, to je tisto. 
~ Aha, razumem, že raz

nem! Zanemarili ste bazič- 
110 industrijo, ne?

' Kako to mislite?
' Kot sem rekel, kaj 

0rda ni bilo jasno rečeno? 
i ~ Ja, seveda! Bilo je, 
z*?,0 ne, oprostite! Indu- 

. ja, tako je, industrije 
i j ^anio, ki bi dajala ljudem 
i e|° in kruh. Pa do mesta in 
: je daleč.

žitve, skratka, gre za kom
pleks postopne adaptcije tu
kajšnjih agrarnih kom
pleksov na višjo stopnjo ur
bane ureditve regije.

— Ooo! Če dovolite in če 
prav razumem, se nam obeta 
izdatna družbena pomoč, 
ne?

- Seveda, kako ne, am
pak le postopna, sicer bi lah
ko usodno nagrizli akumula
tivno sposobnost najbolj vi
talnih sil naših gospodarskih 
potencialov. S tem, kar sem 
rekel, sem mislil — da ne bo 
kakšne pomote - na nujnost 
optimalnega angažiranja last
nih pozitivnih sil.

- Kakšnih sil?
- Vaših lastnih, kakšnih 

drugih neki!
— Ob družbeni pomoči? 
— Ja, ob družbeni po

moči!

Minuli mesec so imeli v Opekar
nah Ljubečna svojevrsten praz
nik. člani delovnega kolektiva 
- šoferji so dobili nagrade za 
uspešno prevoženih 200.000 in 
100.000 kilometrov. Nagrade 
jim je dala zahodnonemška to
varna avtomobilov Man. Pred 
dobrima dvema letoma so ku
pili v Opekarnah Ljubečna prve 
kamione te zahodnonemske to
varne. Rdeči kamioni s priko
licami odpeljejo vsak dan iz 
Ljubečne na tisoče in tisoče 
kosov opečnih izdelkov v vse 
konce Slovenije in v sosednje 
republike. Kamioni so dobri, 
šofeiji izurjeni. In tako v Ope
karnah Ljubečna kot v zahod- 
nonemški tovarni avtomobilov 
Man vedo, da brez vestnih šo
ferjev tudi še tako dober ka
mion ne vozi dolgo.

SKRB ZA RENTABILNOST POSLOVANJA, TODA V ŠKODO DELAVCEV

NA
(JESENSKEM)

OBISKU

BREZ PRAVIC
IZ DELOVNEGA RAZMERJA
Zdi se neverjetno, vendar je resnično: beograjski podjetji »Jugoslovanski progres« in »Inženiring« 
sta na koprskem področju izvajali dela z delavci, s katerimi nista sklenili delovnega razmerja in 

jih tudi nista javili komunalnemu zavodu za socialno zavarovanje

I Potrebna in aktualna je* ^I CT/ l »n T ■ *>jjjj^J gradnja infrastruktur-
objektov, če prav raz- 

^nr, ne? I

tekel!
Prosim?
Infrastrukturnih, sem

1- ^ste Aha, že razumem! Na
mislite, ne?
Ne samo na ceste, na

ftfši kompleks problematike.
hc"So na primer PTT insta- 
v 'Je.> storitve, reguliranje 
. ani|i zajetij, melioracijski 

569, arondacijske zaokro-

- ,Kako pa sodite o naši 
farmi perutnine?

- Lepi petelini, ni kaj 
reči! Človek bi nikoli ne re
kel, da ste jih pridelali v teh 
nerazvitih krajih. Samo po
nosni ste lahko nanje ...

— Hvala, tovariš Štefan, 
za obisk in spodbudo. Kako 
lepo, da se spomnite kdaj 
svoje rojstne pokrajine in zi
belke vsega, kar je. Drugi se 
ne. Pa še kdaj pridite, vas 
lepo prosimo.

VINKO BLATNIK

Vsej kontroli navkljub so, 
žal, precej pogosti primeri, ko 
zasebniki zaposluje delavce „na 
črno“, ko z njimi ne sklenejo 
delovnega razmerja niti jih ne 
prijavijo zavodu za socialno za
varovanje. Da si to zaradi večje
ga dobička in na škodo delav
cev privoščijo privatniki, vemo, 
zdi pa se povsem neverjetno, da 
bi si karkoli podobnega upale 
privoščiti delovne organizacije 
družbenega sektorja. Vendarle 
se dogajajo tudi taki primeri: V 
Kopru sta bili to beograjski 
podjetji jugoslovanski pro- 
gres“ in „Inženiring“.

Za kaj pravzaprav gre?
Obalni sindikalni svet je na 

pritožbo delavcev o zadevi ta
koj obvestil inšpekcijo za delo 
pri skupščini občine Koper, ki 
je ugotovila naslednje:

— jugoslovanski progres" 
je za potreba naše PTT prevzel 
dela v zvezi z izkopom zem
ljišča za polaganje telefonskega 
kabla na trasi Postojna—Trst. 
Na tem gradbišču so se dela za
čela v avgustu letos, zaposlenih 
pa je bilo kakih 40 delavcev iz 
drugih republik. Izvajalec del z 
delavci ni sklenil nobenih pis
menih pogodb, ni jih prijavil so

Nič več!
.Odburnilci škofjeloške 
jjpsčine so se odločili, da 
trni °do re^ smešnih in for- 
ža ^ih situacij. Pristojnost 
Cg ddj0Čanje maloprodajnih 
jj bodo prenesli na
k Pobliski zavod za cene. 
cen 0£°če je> da bi se lahko 
L c živil v eni občini razli- 
.jkod cen istih živil v so-

ejj-hh občinah. Če bi ob- 
S(j Podpisala nižje cene, bi 
jjjjjje vse pokupili, ob viš-
čan'<‘Clla^ Pa bi domači ob- 
tj' hodili drugam. Razen 

pa zavod za cene največ-
Prej pristane na povi-

Ptea ?.en ah P enostavno 
triQr.USc- Občinski možje 
til0 JJ.0 v vsakem primeru sa-
Sv°j ki'at'’ tak°50
VKako bodo škofjeloški od-
Ptav*'4* usPeli, še ni jasno,

pOt°V0 pa ■’e’ po'

Gostinska v
o

. i • tore P° rte rj e m sva se 
vilaul1 Petek ob 19.30_usta- 
hotcll Prenovljenem Šport
t hotela0^-11’' fNajPrej,sva'Hsčn ieia odžejati na keg- 

) p s tonic \vatcr.
Sov0a nimamo!“ je bil od-
>teniMomern sva hotela igrati na‘nate.

sPef',i(t'aiT10 drobiža!" je 
Od8ovordl1 nič kaj prijazen
vtacitf°,SVa večerjala - 
PiSo j hotela in dožh

__ j—J. v resta-
- iin doživela, da 

^agaTri* sadnega soka, ki 
fitjvga želela ■da, da so nama ape-
PKfn^Postregli v počenih,''tliš 1,1kozinih in dveh različnih 

noi!n. m da Je bilo pivo že
vncrVaino toplo. 

Ssvafc^b.hi je.zelo
to 1^‘a^VeJetno'z^o, kert uruai . iver
> L+Z(: PreJ spoznali, da
t kIjub mnogim

etanu.™11Jonom’ že zme' “fsikaj manjka.
M. Ž.

cialnemu zavarovanju niti jih ni 
poučil o načinu izplačevanja in 
višini osebnih dohodkov. V pri
meru bolezni ali nesreče pri 
delu ti delavci torej ne bi uživali 
nobenih pravic iz zdravstvenega 
in socialnega zavarovanja, za
poslitev pa se jim tudi ne šteje v 
delovno dobo. Delavci so vse to 
prenašali do začetka oktobra. 
Potlej so zahtevah sestanek ž 
vodstvom podjetja in ker med 
delavci in direktorjem ni prišlo 
do sporazuma, je 30 delavcev 
takoj po sestanku, ki je bil 15. 
oktobra, zapustilo delo in odšlo 
domov.

— „lnženiring“ izvaja grad
bena dela pri adaptaciji trgov
skega lokala tovarne Franjo 
Kluz" v Kopru. Pri teh delih je 
bilo zaposlenih 8 gradbenih de
lavcev, med katerimi je bilo 
tudi nekaj KV zidarjev, s kate
rimi podjetje ni sklenilo delov
nega razmerja niti jih ni prija
vilo socialnemu zavarovanju. 
Zaradi tega je tudi na tem grad
bišču prišlo do spora med de
lavci in „njihovo“ delovno orga
nizacijo. Sporazum ni bil dose
žen in prizadeti delavci so po 
mesecu dni zapustili delo in od
šli drugam.

KOLIKO ČASA ŠE - 
PO DOMAČE?

V obeh primerih je Obalni 
sindikalni svet v Kopru ukrepal 
takoj, ko je zanju zvedel. Hkrati 
s tem, ko je delavce poučil o

njihovih pravicah, je o zadevi 
obvestil tudi inšpekcijo za delo, 
ki bo prav gotovo (če še ni) 
brezsrčnima dobičkarskima de
lovnima organizacijama izrekla 
ustrezne kazni. Karkoli drugega 
v danem primeru tudi ni bilo 
mogoče storiti.

Ne glede na to pa ostaja ne
kaj odprtih vprašanj. Najprej bi 
se veljalo povprašati o tem, 
kakšna sta sploh vloga in aktiv
nost sindikalnih organizacij in 
samoupravnih organov v obeh 
beograjskih podjetjih, da vod
stvom podjetja dopuščata opi
sani način poslovanja „po do
mače"? Ali se resda molče stri
njajo s tem, daje rentabilno po
slovanje treba zagotoviti na 
kakršenkoli že način, pa čeprav 
v škodo? Domnevamo namreč 
lahko, da sta tako jugoslovan
ski progres", kakor tudi „Inže- 
niring" dobila delo kot najbolj 
ugodna' ponudnika. Vnaprej za
vračamo sleherni ugovor, da 
samoupravni organi in sindikal
ni organizaciji navedenih beo
grajskih podjetij „nista vedeli", 
kako v praksi ukrepata vodstvi 
njunih podjetij. Če pa bi že bilo 
tako, bi se spet znašli ob temelj
nem vprašanju: ali sploh potre
bujemo podjetja, ki „živijo“ na 
račun tega, da zaposlenim kra
tijo najbolj osnovne pravice iz 
delovnega razmerja.

Odgovor je lahko samo odlo
čen - NE!

—mG

Med štirimi
očmi

Študija zveznega inštituta za kriminološke in krimina
listične raziskave dokazuje, da kriminaliteta upada. Leta 
1962 so na primer registrirali 10.030 prestopkov proti 
družbeni lastnini, lani pa le 6.028. Skupščinska razprava 
o podkupovanju in korupciji pa kljub temu kaže, da do
biva gospodarski kruninal vse večje razsežnosti. Dejstvo je 
namreč, da podkupovanje in korupcijo odkrivamo le v 
izjemnih^ primerih, ker sklepajo takšne dogovore med šti
rimi očmi. Statistični podatki ne vključujejo niti 10 % 
prestopkov. Eden od pomembnih vzrokov za te pojave v 
gospodarstvu je vsekakor ukinitev odloka o notranji kon
troli v prodajalnah in dejstvo, da republike, ki imajo mož
nost predpisati pravico obvezne evidence poslovanja, tega 
doslej še niso storile. Zato so zvezni upravni organi hkrati 
z gradivom o gibanju kriminala skupščini predlagali, naj 
bi uzakonila sodobno evidentiranje gibanja blaga, denarja 
in druge družbene lastnine. Evidenco naj bi vodili v pod
jetju in v organu družbene kontrole. Služba notranje kon
trole naj bi bila podrejena organom upravljanja, ki bi jun 
poročala tromesečno in javno.

Ne ve se še, kakšna bo usoda predloga. Nedvomno pa 
drži, da je ,.atmosfera" za njegov sprejem ,,nadvse

I

ugodna". pik —
I
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Modna hiša je za jesensko 
- zimsko sezono 70/71 
pripravila bogato kolek
cijo damske konfekcije v 
aktualnih krojih, barvah 
in materialih. V prodaji 
bodo tudi ekskluzivni, vi
soko modni modeli pla
ščev, kostimov in oblek v 
zelo majhnih serijah.

PRODAJNI SERVIS

V CELJSKI OBČINI

Gradnja stanovanj upada
Letos 350 novih stanovanj Nujen je dolgoročnejši program gradenj 

spektiva za gradbena podjetja
V tem je tudi boljša P^'

Izhodišča o nadaljnjem razvoju stanovanjskega gospodarstva so 
bila predmet razprav tako na razširjeni seji sveta za urbanizem, 
gradbene, komunalne in stanovanjske zadeve, občinskem sindikal
nem svetu in tudi na zadnji seji celjske občinske skupščine. V 
razpravi na seji občinske skupščine ni šlo samo za republiška pri
poročila, kijih je skupščina podprla, marveč za konkretizacijo vseh 

-tistih sklepov, ki so jih odborniki sprejeli že v preteklem letu in po 
» katerih naj bi v celjski občini zgradili vsako leto najmanj 500 sta

novanj.

modna friša
LJUBLJANA — MARIBOR — OSIJEK

Na seji skupščine so ugoto- v gradbeništvu zaradi tega, ker
vili, da je ta plan sicer realen, da je amortizacija glavna postavka
pa tudi letos ne bo dosežen, v stanarini. Sedanja, tako ime-
Predvidevajo, da bo letos zgra-^- novana gradnja za trg, je defor- 
jenih samo 300 do 350 novih mirala tržišče in ustvarila mo-
stanovanj. Poudarjali so, da je nopolni položaj. Drugi faktor,
nujno potrebno analizirati cene ki bistveno vpliva na ceno, je

Tresla se je 
gora...

Na zadnji seji enotnega 
zbora delovnih skupnosti 
Skupščine SRS so razprav
ljali o predlogu zakona o 
knjigovodstvu delovnih orga
nizacij. ki opravljajo dejav
nosti družbenih služb. Zakon 
so na predlog Izvršnega sveta 
skupščine SRS obravnavali 
in sprejeli po skrajšanem po
stopku.

Največ so od republike, ki 
je po pooblastilu iz 18. člena 
zveznega zakona o knjigo
vodstvu delovnih organizacij 
pristojna, da uzakoni dolo
čene specifičnosti o knjigo
vodstvu delovnih organizacij, , 
ki opravljajo dejavnost druž
benih služb, pričakovali šol
niki. Ti so bili tudi edini, ki 
so se oglasili v razpravi na za
sedanju enotnega zbora.

„Čakali smo skoraj dve 
leti in upali, da bo admini
stracije po sprejemu tega za
kona v šolstvu manj“, je de
jal v razpravi eden od poslan
cev. „Sedaj pa je približno 
tako: tresla sc je gora, rodila 
sc je miš! Ali je bilo treba 
toliko časa za to, da so našli 
za nas bolj komplicirano in 
zamudno rešitev od seda
nje."

Protest šolnikov je prav 
gotovo upravičen. Denarja 
nimajo mnogo in zato se tudi 
povečanju upravnega kadra 
izogibajo. Vsakršna večja 
administracija pa zahteva 
tudi več časa in več ljudi. 
To, kar dobe šolniki sred
stev, jih lahko knjižijo kar po 
enostavni varianti.

Na zasedanju so bili šol
niki v manjšini in zakon je 
bil sprejet. Vzdrževanje 
„miši po hitrem postopku" 
zanje ne bo poceni. Pojedla 
bo še enkrat več kot dose
danje enostavno knjiženje.

Illlllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllll

SKUPŠČINA REPUBLIŠKE SKUPNOSTI ZA ZAPOSLOVANJE:

Strokovnjakov manjka
Skupščina republiške 

skupnosti za zaposlovanje se 
je minulo sredo prvič sestala 
v novem sestavu. Izvolili so 
tudi novega predsednika 
Janeza Japlja, člana predsed
stva republiških sindikatov, 
in se dosedanjemu predsed
niku Mitji Švabu zahvalili za 
uspešno vodenje skupščine. 
Mimo teh formalnosti so 
člani skupščine že na prvi 
seji obravnavali celotno pro

blematiko zaposlovanja v 
naši republiki. Pri tem so 
ocenili, da je gibanje zapo
slovanja ugodno, saj imamo 
letos že 4% več zaposlenih 
kot lani. Še zmeraj pa ima 
služba zaposlovanja evidenti
ranih 16.000 brezposelnih 
delavcev. Od tega je 70% 
mladih ljudi, predvsem de
klet, ki nimajo nikakršne iz
obrazbe niti dokončane 
osnovne šole. Še bolj kritič

no je dejstvo, da delovne 
organizacije sploh ne morejo 
dobiti strokovnjakov z višjo 
in visoko izobrazbo. Vzroke 
za to so na skupščini skušali 
opravičiti z odhajanjem slo
venskih strokovnjakov na 
delo v tujino in tudi s tem, 
da strokovnjaki, ki delajo v 
naših podjetjih, iz različnih 
vzrokov niso vedno zaposle
ni na pravem delovnem me
stu. Ž.

komunalno opremljanje grad- 
beilih zemljišč. Pocenitev pa je 
mogoča le s povečano gostoto, 
oziroma z gradnjo večjih stano
vanjskih objektov. Uveljaviti pa 
je potrebno sistem pospešenega 
plačevanja stanarine kot dopol
nilnega vira finansiranja za grad
njo stanovanj.

Tako v načelu in v smislu 
sprejetih smernic. Praksa pa je 
precej drugačna. Stanovanjska 
gradnja v celjski občini se je za
čela zmanjševati zlasti po letu 
1967. Medtem ko je še leta 
1967 bilo zgrajenih 483 stano
vanj, je bilo leta 1968 zgrajenih 
le 377 stanovanj, leta 1969 pa 
komaj 236 stanovanj. V letoš
njem letu je bilo do 20. septem
bra zgrajenih 226 stanovanj. 
Predvidevajo sicer, da se bo šte
vilo novozgrajenih stanovanj do 
konca decembra povzpelo na 
blizu 350, ker je v gradnji 1169 
stanovanj, od tega 426 v druž
beni lastnini ter 743 v zasebni 
lasti.

Odborniki so v razpravi pod

prli tudi stališča ustreznih ko 
misij občinskega sindikalneg 
sveta ter občinske konferenc 
SZDL in opozorili na nujno r2 
cionalizacijo gradbenih zeinljisc 
in objektov. Pri tem so dali nj0 
čan poudarek pospešeni bio 
kovni gradnji. . .

V razpravi so odborniki o 
činske skupščine priporoon/J 
naj se čimprej izdela večlet 
program stanovanjske gradnj . 
Tako bi tudi gradbena podjerj 
imela jasnejšo perspektivo ® 
tudi njihovo angažiranje denarj 
bi bilo bolj utemeljeno, boj* 
ekonomično. Seveda pa gre P
tem tudi za drugo plat medalj^ 
Po dosedanjih podatkih je oko f
30 odstotkov sredstev za gra, 
njo stanovanj neizkoriščen . 
oziroma uporabljenih v dnie 
namene. Če bi pa imeli dolg 
ročnejši perspektivni progra . 
bi lahko uveljavih načelo, da j 
treba namenska sredstva trosi ^ 
izključno namensko za gradnji, 
stanovanj. f

MILAN BREČE

s
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Naših dvajset let
V Slovenjskih Konjicah se 

pripravljajo na proslavo 20-let- 
nice delavskega samoupravlja
nja. Začetek proslave bo ob 
koncu novembra, končan pa bo 
v prvi polovici decembra.

Osrednja proslava bo 26. no
vembra zvečer, ko bo otvoritev 
razstave dokumentov, fotografij 

| in drugega gradiva, ki bo pri
čalo o razvoju delavskega samq>- 
upravljanja na območju občine 
v minulih dvajsetih letih. Če
prav bodo najbolj dobrodošli 

• akti iz prvih let samoupravljanja 
■ so se organizatorji odločili, da 

bodo prikazali tudi gradivo iz

kasnejših let in tudi letošnje 
spremenjene in dopolnjene sta
tute delovnih organizacij. Priča
kujejo, da si bo razstavo, ki bo 
v Domu kulture, ogledalo ve
liko ljudi.

Na isti dan zvečer bo v 
Domu kulture gostovalo mari
borsko gledališče. Za to pred
stavo je občinski sindikalni svet 
razposlal vstopnice delovnim 
kolektivom.

Praznovanje bo končano v 
prvi polovici decembra, ko se 
bodo srečali člani prvih delav
skih svetov in predstavniki še
stih podjetij iz konjiške občine

z vodilnimi predstavniki oblast
nih, političnih in gospodarskih 
forumov v občini. Občinski sin
dikalni svet bo takrat podelil 
posebna priznanja pionirjem na 
področju delavskega samo
upravljanja. Ta priznanja bodo 
dobili člani delavskih svetov 
podjetij: Konus, LIP in pekarne 
Rogla iz Slovenskih Konjic, Ko
vaške industrije Zreče, Tovarne 
kovinskih izdelkov Vitanje in 
opekarne v Ločah. Ta podjetja 
so obstajala namreč že pred 
dvajsetimi leti, medtem ko so 
druga podjetja v občini nastala 
šele po uvedbi delavskega samo
upravljanja. Po nepopolnih po
datkih še živi okoli 110 članov 
prvih delavskih svetov in direk
torjev, ki so tiste čase tudi bili 
organi upravljanja. V. L.

S

Gradbeno podjetje „Graditelj“ iz Kamnika je letos s slav
nostno sejo delavskega sveta, ki so jo imeli na Šimnovcu- 
proslavilo svojo 15. obletnico. Njihova pot ni bila lahkU’ 
pa vendar je 274-članski kolektiv letos že dosegel 2 nu*1' 
jardi starih dinarjev realizacije, od tega kar za pol milijar' 
de starih dinaijev s stanovanjskimi površinami za. tfg' 
Razen tega, da so širili svoje proizvodne zmogljivosti,5 
iz leta v leto izboljševali tudi materialni položaj člane 
kolektiva. Njihovi povprečni osebni dohodki so letos z 
1311 dinaijev. Prihodnje leto bo dograjen samski dom z 
člane kolektiva, v katerega so vložili svoja sredstva. 
to svečanost, ki ni bila samo pogled nazaj, temveč P. 0>j 
nost, da se pogovore o načrtih za naprej, so povabili tu 
svoje upokojence. — J. M.

■■■■■**

Kako delimo in zbiramo sredstva
Čeprav se v našem gospodarskem življenju pogovarjamo 

veliko raje o delitvi kot o ustvarjanju, tudi v razgovorih o tej 
,,priljubljeni jugoslovanski temi" še nismo prišli daleč. 
Enkrat se bojimo „nesamoupravnih posegov v sfero samo
upravnih pristojnosti", drugič se izgovarjamo na neusposob
ljenost davčnih služb, če nam ne uspe zbrati dovolj denarja 
za kritje druibenih potreb itd. Posledice pa so slej ko prej 
enake: nekontrolirana politika delitve, nered pri zbiranju 
denarja za skupne potrebe.

Prve praktične korake pri samoupravnem oblikovanju 
delitve so do sedaj napravili samo gradbeniki. Izkušnje 
kažejo, da je ta sporazum o delitvi vnesel precej reda v poli
tiko delitve, razen tega pa krepi samoupravljanje in spodbuja 
modernizacijo v gradbeništvu. V rokah imamo sicer še 1963. 
leta sprejeti sporazum o enotnih kriterijah (avtorji: sindikat, 
ZIS in zvezna gospodarska zbornica), na podlagi katerega 
služba družbenega knjigovodstva vsako leto primerjalno ana
lizira gospodarjenje, in zakon o ugotavljanju in delitvi do
hodka v delovnih organizacijah iz leta 1969. Na podlagi tega 
zakona pa še nobena republika, razen Slovenije, ki je objavila 
osnutek, ni sprejela svojih zakonov, 

r' Nekaj novosti v delitvi napovedujejo teze (samo kot de
lovno gradivo) delovne skupine, ki jo sestavljajo predstavniki 
sindikata, zvezne gospodarske zbornice in zveznega izvršnega j 
sveta. Njihovi avtorji predlagajo: da se spremeni in dopolni 
zakon o dohodku in sprejme družbeni dogovor na ravni fede

racije o posameznih vprašanjih, da naj republike z zakonom 
predvidijo obveznost sprejema družbenih dogovorov o točno 
določenih elementih; da je treba sestaviti skupno telo, ki bi 
spremljalo uporabo vsega mehanizma usmerjenja delitve, da 
naj samoupravni in družbeni dogovori postanejo obvezni, ko 
jih sprejme večina delavcev in delovnih organizacij in da je 
treba predvideti arbitražo ter določiti enoten sistem družbe
nega informiranja o delitvi in rezultatih poslovanja delovnih 
enot.

O teh tezah pa bodo šde razpravljali. Kdo ve, morda bodo 
le doživele boljšo usodo kot nekateri prejšnji predlogi.

Kako „moderno" pa zbiramo denar za skupne potrebe, 
velja ilustrirati z enim samim primerom, z opisom obraču
navanja prometnega davka v trgovini. Statistiki so izračunali, 
da zasosluje trgovina v Jugoslaviji pri obračunih prometnega 
davka več kot 6.000 kvalificiranih in visokokvalificiranih 
uslužbencev, kar jo stane letno 90.000.000 dinarjev. Številke 
postanejo verjetnejše, če upoštevamo, da ima samo zvezni 
prometni davek 20 tarifnih številk s 60 različnimi stopnjami, 
vsaka stopnja pa desetine obračunskih osnov. Tako repub
liški in občinski prometni davek obračunavajo na podlagi 
več desetin različnih osnov, z več sto podskupinami. Pod
jetja v Srbiji npr. razen obračuna 20 tarifnih številk in 60 
različnih stopenj zveznega, evidentirajo 15 različnih stopenj 
republiškega in več kot 400 stopenj občinskega davka na 
podlagi več sto različnih vrst osnov. 2e razširitev dejavnosti

v drugo občino pomeni izplačilo davka na 17 različnih vplf 
čilnih računov. Za razumevanje teh problemov je zvezfl1 
sekretariat za finance izdal več kot 700 tolmačenj, repub
liški organi pa približno 3.000 takih in podobnih aktov. ReS 
so davčne stopnje in osnove obdavčenja ena od osnovnih 
instrumentov ekonomske in tržne politike občin, vendar Pa 
je vprašanje, 'ali so razlike v stopnjah občinskega davka M V 
do 37 stopenj), ki znašajo v 40% samo nekaj točk (ne pt() 
centov), res tako pomemben instrument, da bi delovne orgij' 
nizacije morale temu posvetiti na milijone delovnih ur, ce 
hočejo premostiti to oviro pri teritorialno poslovnem širfi'

Nič čudnega torej, če trgovina zahteva, da se j jz zakonci’1 
določi nadomestilo za davčno-administrativne opravke, Pr' 
katerih naj bi sorazmerno sodelovale vse teritorialno-p0’1 
tične skupnosti. Trgovina je namreč z zneskov’ 
8.000.000,00 dinarjev prometnega davka, ki se pobira prek 
nje,jpostala največji (in še neplačani) davkar. ...

C e želimo gospodarsko naglo napredovati (ali se vsaj čith 
prej izkopati iz sedanjih gospodarskih težav), moramo p° 
temtakem posodobiti in poenostaviti tudi delitev in obduv 
čevanje. S kompliciranimi predpisi ni mogoče sprošča 
tržnih zakonitosti in poslovnih odnosov.

Še v srednjem veku si niso privoščili razkošja: kolik0 
občin, toliko trgov. Le zakaj bi si ga zdaj? ^

5°s
hi
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V MEŽIŠKI DOLINI SE PRIPRAVLJAJO
Na GLASOVANJE O PRISPEVKU ZA INVESTICIJE
V ŠOLSTVO IN OTROŠKO VARSTVO

22. novembra 
bodo glasovali 

»za«
bo referendum uspel, v kar pa na Ravnah ne 

dvomijo, bodo zbrali s krajevnim samoprispev
kom za investicije v šolstvo in otroško varstvo 14 

milijonov dinarjev

Čeprav so si že vrsto let v 
' Mežiški dolini prizadevali, da bi 
1 " kolikor toliko — normalizirali 
1 stenje na področju šolstva in 
| “boškega varstva, v tem niso v 
1 “Moti uspeli. Štiridesetletno za- 
■ Mudo je kaj težko odpraviti, 
1 Posebej tudi zato, ker se je Me- 
; Mška dolina zadnja leta hitro 
j [“Zvijala, število prebivalcev se

Podvojilo, naseljevale pa so se 
Pbdvsem mlade družine.

V občini Ravne na Koro- 
skem so začeli že 1963. leta s 
Pfvo načrtno akcijo odpravlja- 
?]“ problemov v šolstvu in otro- 

varstvu, vendar pa zaradi 
““gotovih virov financiranja 
Vseh problemov prav gotovo ni- 
80 mogli odpraviti že s prvim 
Pr°gramom.

Letos so ugotovili, da so raz- 
P°ložljiva proračunska sredstva, 
P? tudi sredstva delovnih orga- 
"bacij, premajhna, da bi lahko

rešili vse pereče probleme na 
področju vzgoje in izobraževa
nja. Po prvih izračunih bi potre
bovali 22 milijonov din, vendar 
pa je treba dakoj dodati, da s 
tem ne bi ustvarjah kakršnega
koli razkošja, pač pa bi do leta 
1975 dosegli — na področju šol
stva in varstva — slovensko po
vprečje.

Ker so prebivalci Mežiške 
doline že doslej solidarno reše
vali vrsto skupnih nalog, so se 
odločili za razpis referenduma 
za uvedbo krajevnega samopri
spevka. Referendum bo 22. no
vembra, in če bo to ljudsko gla
sovanje uspelo, bodo zbrali v 
prihodnjih 5 letih s prispevki 
občanov 14 milijonov dinarjev 
za investicije v šolstvo in otro
ško varstvo, 4 milijone dinarjev 
bi prispevala skupnost otroške
ga varstva, za uresničitev pro
grama investicij pa bi potem ra-

Vrtec „Žerjav“ se komaj lahko imenuje vrtec. Otroci imajo sicer streho nad glavo in tudi varstvo, vendar pa je vrtec stara, nekoč 
stanovanjska baraka.

bili le še okrog 4 milijone din, 
ki pa jih bodo skušali zagotoviti 
s posojili.

Kot je povedal predsednik ra
venskih sindikatov ALOJZ 
JEHART, so delovni ljudje Me
žiške doline na zborih delovnih 
ljudi podrli akcijo, prav tako tu
di upokojenci. Oboji pa so me
nili, da zaradi krajevnega samo
prispevka nihče ne bi smel biti 
prizadet. Zato je občinska 
skupščina pred dnevi tudi neko
liko spremenila višino obreme
nitev.

S sredstvi krajevnega samo
prispevka bi gradili v Cmi, Me
žici, na Ravnah, v Javorju, Ko

privni, Podpeči, Šentanelu, Lo
kovici, Lešah, Kotljah in Strojni 
ter na Prevaljah.

Zaposleni bodo plačevali, če 
bo referendum uspel, krajevni 
samoprispevek v takšnile višini: 
pri mesečnem osebnem dohod
ku od 700 do 1000 dinarjev 
1 %, pri osebnem dohodku nad 
1000 dinarjev pa 1,5%. Dru

žine, kjer ne pride 300 din do
hodka na družinskega člana (v 
dohodek se ne računa otroški 
dodatek in štipendija), pa bodo 
oproščene plačevanja krajevne
ga samoprispevka, podobno kot 
vsi zaposleni, ki prejemajo manj 
kot 700 din osebnega dohodka 
na mesec. Upokojenci bi plače
vali samoprispevek po naslednji

lestvici: tisti, ki prejemajo do 
700 din pokojnine na mesec, bi 
bili samoprispevka oproščeni, 
prejemniki pokojnin od 700 do 
T000 dinarjev bi plačevali na 
mesec 0,5 % krajevnega samo
prispevka, pri pokojnini od 
1000 do 1300 dinarjev 1 %, od 
pokojnine 1300 in več dinarjev

M. L.

Ne skoparijo, ko gre 
za znanje delavcev

Kolektiv tovarne barv in lakov Color v Medvodah že dolga leta posveča 
pozornost izobraževanju zaposlenih

, v Javorjah je v privatni hiši. Prostori so temni, neprimerni za pouk, pozimi mrzli, saj je hiša 
°trajana in vlažna.

Konec tega meseca bo izročil 
kolektiv medvoškega Coloija 
svojemu namenu novo najso
dobneje opremljeno tovarno. 
Za delavce, ki so na račun nove 
tovarne delali zadnja leta z za
tegnjenim pasom in visoko zavi
hanimi rokavi, bo to velik praz
nik. Velik predvsem zato, ker se 
jim bodo vloženi napori v pre
potrebne nove proizvodne povr
šine pričeli obrestovati...

Čeprav je kolektiv vsa zadnja 
leta usmerjal večino svojih na
porov v rekonstrukcijo in grad
njo nove tovarne, so samo
upravni organi kljub temu ves 
čas skrbeh za potrebno izobra
ževanje delavcev in krepitev 
svojega strokovnega teama.

„Za izobrazbo delavcev v 
proizvodnji že vrsto let skrbimo 
sami...“, nam pripoveduje

KRATKOVIDNOST 
SE OGRAJUJE S PLOTOM
aJne občine skupno načrtujejo svoj gospodarski razvoj # Tudi potrebe po kadrih bi morale po- 

sestavni del kratkoročne in dolgoročne, politike delovnih organizacij # Strokovnjake potrebu- 
ssiejo/ poti do njih pa so različne # Najbolj kratkovidna pot je »snubljenje« strokovnjakov

področje sodi med pre-
le.ki se v Sloveniji najhitreje raz-

kj"' pospešen razvoj načrtu- 
ioi tudi v svojih kratkoročnih in 
hijJ^čnih programih. Zato je ra- 
stt0, lv°> da se bodo potrebe po 
lilte ?Vn*h ijudeh, ki so že sedaj ve- 

56 Povečale. Znanju so torej na 
^ rn področju vrata odprta.

% temu pa v zadnjih dveh le- 
h>nc80tavljajo, da se strokovni kadri 
8oSd etltrhajo predvsem v večjih in 
so farsko močnejših podjetjih, ki 
Pog0. sPosobna nuditi tudi boljše 
X* '““L in tudi večji zaslužek. 
*W Ostajajo manjša podjetja brez 
L^0°Vn'l' kadrov, čeprav jih še 
shja “’0trebujejo. Problem pa ne na-
% Satno pri strokovnjakih, ki se 

novo zaposljujejo, temveč je 
Pereče dejstvo, da strokov

njaki z izkušnjami iz manjših, delov
nih organizacij odhajajo v večje. 
Tako breme izobraževanja in uspo
sabljanja kadrov nosijo predvsem 
manjša podjetja, ki od teh prizade
vanj nimajo nikakršnih koristi.

Ob tem na obalnem območju 
opozarjajo še na drug problem. 
„Konjunktura“ na tržišču kadrov in 
ob tem še „snubljenje“ negativno 
vplivata tudi na uveljavljanje pri
pravništva, ki je pomemben element 
usposabljanja mladih ljudi. Med ti
stimi, ki iz manjših delovnih organi
zacij gredo v večje, je namreč do
bršen del pripravnikov, ki jim večje 
delovne organizacije še pred po
tekom pripravniške dobe zaupajo 
odgovornejšo delo, jim dajo višji 
osebni dohodek in ob tem porav
najo še obveznosti (štipendije itd.),

ki so jih imeli do prejšnje delovne 
organizacije. Delovne organizacije 
na obalnem področju so na primer v 
letu 1969 sprejele 200 pripravnikov 
z višjo in srednjo šolo. Na tisoč za
poslenih v gospodarstvu je bilo to 
takrat 12,6 %, čeprav je v Sloveniji 
ta odstotek znašal 6,6. Nepolni dve 
leti od uvedbe zakona o priprav
nikih pa je povpraševanje delovnih 
organizacij večje od ponudbe, kar 
velja tudi za štipendiranje.

Na obalnem področju opozarjajo 
na takšno kratkovidno kadrovsko 
politiko večjih delovnih organizacij 
zlasti sedaj, ko so se zedinili, da 
bodo območje vseh treh občin od
slej obravnavali kot enovit gospo
darski prostor. Ob tem, ko so usta
novili skupni organ - Obalni svet,

ko pripravljajo skupne programe go
spodarskega razvoja, je še zlasti po
membno, da tudi manjše delovne 
organizacije polno zaživijo, kajti le 
tako bodo skupni načrti izpolnjeni.

Sindikati na oblanem področju 
menijo, da bi bila za smotrnejši in 
načrtnejši razvoj tega področja vse
kakor potrebna tudi bolj načrtna 
kadrovska politika. Zavoljo tega raz
mišljajo o tem, da bi delovne organi
zacije sklenile družbeni dogovor o 
pogojih zaposlovanja strokovnjakov. 
S takšnim družbenim dogovorom 
naj bi zavrli tudi kratkovidno snub
ljenje strokovnjakov v tistih delov
nih organizacijah, ki danes imajo 
sredstva, da nudijo delavcem boljše 
zaslužke

C. K.

Mirko Korinšek, pravnik v Co- 
lorju, ki med drugim skrbi tudi 
za potrebno izobraževanje ka
drov. „Za profile delavcev, ka
kršne potrebujemo pri nas, eno
stavno ni šol. Niti v Sloveniji 
niti v Jugoslaviji. Tako smo v 
tem pogledu prepuščeni sami 
sebi, svoji iznajdljivosti in seve
da svojim materialnim možno
stim."

Že dobrih pet let so v Color- 
ju tako rekoč na dnevnem redu 
izobraževalni tečaji. Delavci so 
pri učenju resni in nikogar ni 
treba siliti, saj spričevala med 
drugim prinašajo točke, točke 
pa seveda denar in s tem lepše 
življenje.

„Vse tečaje organiziramo 
pod okriljem Delavske univerze 
Boris Kidrič ...“, nadaljuje 
Mirko Korinšek. „Učne progra
me izdelamo sami, cfelavska uni
verza nam jih le pregleda in po
trdi. Predavanja pa so pri nas in 
tudi predavatelji izhajajo iz
ključno iz vrst naših strokovnja
kov. Spričevala o doseženi kva- 
lifikaciji izdaja potlej seveda de
lavska univerza".

Delavci obiskujejo tečaj pet
krat do šestkrat na teden v po
poldanskih in večernih urah. 
Glede na to, da imajo tečajniki 
dnevno od štiri do pet ur preda
vanj, in to poleg rednega dela v 
tovarni, predstavlja vse skupaj 
za posameznika precejšen na
por.

Tečaj za pridobitev polkvali- 
fikacije organizira delovna orga

nizacija občasno, glede na šte
vilo ljudi, ki potrebujejo to izo
brazbo. Tečaj obsega osemdeset 
do devetdeset ur predavanj in je 
obvezen za vse tiste, ki delajo v 
proizvodnji in nimajo razen 
osemletke nikakršne izobrazbe.

Tečaj za pridobitev kvalifika
cije pa je seveda precej zahtev
nejši. Obsega blizu tristo ur pre
davanj. Od tega je polovica časa 
namenjena zgoščenemu pouku, 
druga polovica pa ponavljanju 
in utrjevanju znanja.

Narava dela v tovarni Color 
zahteva od zaposlenih poleg po
trebne strokovne izobrazbe tudi 
uspešno opravljen tečaj za iz
prašane gasilce. Temu tečaju, ki 
traja trideset ur, se v tovarni ne 
more nihče izogniti, ker je brez 
izjeme obvezen za vse. Tudi ta 
tečaj organizira delovni kolek
tiv po potrebi, lahko bi zapisali 
vsako leto, kot organizira Color 
vsako leto tudi tečaj za varnost 
pri delu.

Vsi ti tečaji niso poceni in 
mora zanje odšteti delovna 
skupnost čeden kupček denar 
ja. Samo tečaj za pridobitev 
kvalifikacije velja kolektiv več 
kot dvanajst novih tisočakov. 
In, če k temu prištejemo še šti 
pendije, ki jih Color redno po
deljuje za študij na visokih, viš
jih in srednjih šolah, potlej vi
dimo , da v tej delovni organiza
ciji v ničemer ne skoparijo, ko 
gre za investicije v znanje zapo
slenih.

A. ULAGA

miest
POHIŠTVO

VASE POHIŠTVO V LETU 1970
Izbirajte PATRICIJA 

CLACDIJA 
ALEKSANDRA 
ali nova FLORIDA

Za vas izdeluje
BREST Cerknica
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Sodobni prostori cerkniškega podjetja Brest Skupina fprmatk za obrez pohištvenih elementov

Samoupravljanje je 
omogočilo nadaljnjo rast 
podjetja. Centralni delav
ski svet in drugi organi so 
pri sprejemanju razvojne 
politike dajali in še dajejo 
podporo, da se razvijemo 
v najmodernejšo in naj
bolj sposobno proizvod
njo doma in daleč na
okrog. To hotenje in ta 
pripravljenost zahtevata 
veliko odgovornost. Na
vajeni na samorastniško 
prerivanje bomo tudi v 
bodoče kos vsem teža
vam, prepričani v zmago 
naših hotenj.
(Iz zapisa v »Brestovem 
obzorniku44 ob 20. oblet
nici samoupravljanja)

V tovarniškem glasilu 
»Brestov obzornik44, ki 
letos izhaja že četrto le
to, smo med drugim lah
ko prebrali, da podjetje 
»Brest44 na sejmih, kjer 
sodeluje z razstavljenimi 
izdelki, prejema številne 
nagrade in pohvale. Tako 
je bilo tudi na beograj
skem sejmu pohištva, 
kjer se je »Brest44 pred
stavil skupno še z osmimi 
slovenskimi proizvajalci. 
Izdelki »Bresta44 tudi na 
tem sejmu niso ostali 
brez priznanja. Posebna 
žirija je za najučinkovi
tejši ambient dnevnih sob 
»BARBARA44 podjetju 
podelila zlato skrinjo, za 
sistem »BARBARA44 pa 
diplomo.

V CERKNIŠKEM BRESTU PO VELIKI REKONSTRUKCIJI

V Brestu so se pred dobrim letom odločili za veliko rekonstrukcijo domala vseh svojih tovarn # V nove stroje in v novo teh 
nologijo so investirali več kot 40 milijonov novih dinarjev # Vrednost proizvodnje se bo po rekonstrukciji od lanskih 120 
jonov novih din že letos povzpela na 180 milijonov 9 Prvi v lesni industriji in med prvimi v državi so začeli voditi proizvod 
njo po sistemu DISPO # Kmalu bodo začeli obdelovati podatke s pomočjo elektronskega računalnika # S pomočjo medh^ 
rodne organizacije UNIDO so začeli organizirati službo za raziskavo tržišča # Obdelava tržišča in prodaja izdelka po naJ'

sodobnejših metodah

Cerkniški »Brest44 je eden iz
med največjih lesnoindustrij
skih proizvajalcev ne samo v 
Sloveniji, marveč tudi v Jugo
slaviji. Izdelke tega več kot 
1600-članskega kolektiva zasle
dimo v vseh trgovinah s pohi
štvom, na sejmih po Jugoslaviji 
in izven njenih meja, skratka 
povsod, kjer iščeš kvalitetne iz
delke pohištvene industrije.

Že pred leti je veljal »Brest44 
s svojimi stroji in s tehnolo
škimi postopki za sodobnega 
proizvajalca. Toda glede na to, 
da je bil le eden med najbolj
šimi, da torej še ni dosegel svo
jega vrha, se je delovna skup
nost odločila za težko in po
membno nalogo.

»Stopiti moramo korak na
prej, kar pomeni, da moramo 
strojno opremljenost, predvsem 
pa tehnološke postopke še bolj 
približati evropski in svetovni 
kvaliteti,44 so si v tistih dneh 
pripovedovali v »Brestu44.

In odločili so se za veliko re
konstrukcijo domala vseh njiho
vih tovarn. Te dni, ko bodo 
odprli tudi nove poslovne pro
store in ko bodo začeli obdelo
vati podatke na elektronskem 
računalniku, bo rekonstrukcija 
tudi uradno zaključena.

za obnovo in razvoj in kredite 
domačih bank.

Vrednost proizvodnje se bo 
po rekonstrukciji od lanskih 
120 milijonov N-dinarjev že le
tos povzpela na 180 milijonov

nove sušilne kanale, ki so po
polnoma mehanizirani in avto
matizirani.

V okviru rekonstrukcije to
varne pohištva v Cerknici so v

I
I

Kazalci gospodarjenja kažejo, da so v ,3restu“ v prvih 
devetih mesecih letos dosegli odlične poslovne rezultate. 
Tako se je povečala produktivnost, merjena s fizičnim 
obsegom proizvodnje na zaposlenega za 20 %, ekonomič
nost poslovanja, merjena s stroški poslovanja v primerjavi 
z ustvarjenim dobičkom za 7 %, rentabilnost poslovanja, 
merjena z akumulacijo v primerjavi s poprečno vloženimi 
sredstvi pa je porasla za 2 %.

I
I

V nove stroje in v novo teh
nologijo so investirali dobrih 40 
milijonov N-dinarjev. Poleg last
nih sredstev je kolektiv najel 
tudi kredit Mednarodne banke

dinarjev. V podjetju zatrjujejo, 
da bo mogoče s to rekonstruk
cijo v nekaj letih doseči vred
nost proizvodnje, ki bo prese
gala 250 milijonov N-dinarjev 
ob nespremenjenem številu za
poslenih.

Največ denarja so porabili pri 
rekonstrukciji tovarne pohištva 
v Cerknici. Razen tega, da so 
nabavili veliko novih strojev, da 
so strojni park skoraj v celoti 
zamenjali, so v tej tovarni vpe
ljali tudi popolnoma novo teh
nologijo.

Ta prizadevanja že dajejo re
zultate. S to rekonstrukcijo so v 
tovarni pohištva v Cerknici od
pravili ozka grla, ponosni so na

centra, ki so ga postavili v »Bre
stu44. V elektronskem račun
skem centru bodo prav kmalu 
začeli obdelovati najrazličnejše 
podatke, ki jih potrebujejo pri 
gospodarjenju, na različnih se
minarjih pa so usposobili stro
kovnjake za upravljanje s tako 
zapletenimi napravami, kot so 
elektronski računalniki. Elek
tronskega računalnika pa ne 
bodo uporabljali samo za potre
be podjetja, marveč se ga bodo 
lahko posluževala tudi druga 
podjetja v cerkniški občini.

Ob tem, ko so v Brestovih to
varnah v proizvodnji, tehnolo-

keting pa je tudi zagotovilo, 
bomo z njim v podjetju mobili' 
zirali vse sile, da bi tako zado; 
voljili potrošnika in da bi bi*1 

zadovoljni tudi mi. Skratka 
čimbolj želimo preiti na lasteč 
proizvodni program. Se razume; 
da vsega ne bomo dosegli čet 
noč. S potrpežljivostjo in pr*23, 
devnostjo slehernega v delov** 
skupnosti pa bomo prve rezu 
tate nove organizacije lahko p° 
želi v naslednjih dveh ali tre 
letih.44

Obsežna rekonstrukcija 
stovih44 proizvodnih zmogfl 
vosti se zaključuje. Poleg t6**11

Komandni prostor sistema DISPO, iz katerega vodijo proizvodnjo v tovarni pohištva Cerknica
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»Brestu44 kot prvi v lesni indu
striji in med prvimi v državi za
čeli z vodenjem proizvodnje po 
sistemu »DISPO44. Bistvo tega 
sistema je vodenje proizvodnje 
iz enega centra, kar zagotavlja 
pregled nad proizvodnjo in kon
trolo nad vsakim delovnim me
stom v vsakem trenutku.

Poleg tovarne pohištva v 
Cerknici je tudi tovarna ivernih 
plošč. Pri rekonstrukciji te to
varne so proizvodnjo iveric s 
popolnoma avtomatskimi obre
zovalnimi stroji prilagodili po
trebam proizvodnje ploskovne
ga pohištva cerkniške tovarne.

Podjetje »Brest44 ima svojo 
poslovno enoto tudi streljaj iz 
Cerknice — v Martinjaku. Tu so 
proizvodnjo specializirali in 
zdaj izdelujejo samo oblazinje
no pohištvo, ki je danes na trgu 
zelo iskano blago. Z nekaterimi 
novimi stroji so tudi v tej tovar
ni proizvodnjo pohištva še bolj 
modernizirali.

V zvezi z veliko »Brestovo44 
rekonstrukcijo pa moramo 
omeniti tudi novo poslovno 
zgradbo, kjer bodo dobile svoje 
prostore skupne strokovne služ
be, v spodnjih prostorih pa bo 
trgovina s pohištvom in stalna 
razstava vseh Brestovih izdel
kov. Gradnja tega objekta je 
bila nujno potrebna, kajti števil
nim kupcem, ki so prišli v to
varno, doslej niso mogli poka
zati vseh svojih izdelkov dru
gače kot s pomočjo prospek
tov.

In ko že naštevamo dosežke 
rekonstrukcije, ne smemo 
mimo elektronskega računskega

Dnevna soba Alexandra

giji in organizaciji dela, dosegali 
čedalje višjo raven, se je poka
zala potreba po strokovnejši ob
delavi tržišča za prodajo izdel
kov.

»Ugotovili smo, da moramo 
imeti ob sodobni proizvodnji 
tudi sodobno prodajo naših iz
delkov44, pripoveduje inž. Du
šan Trotovšek, direktor mar
ketinga v podjetju. »Zagotoviti 
moramo najvišjo obliko odno
sov med proizvodnjo in potroš
njo. To pa lahko dosežemo le z 
organizacijo marketinga, ki smo 
jo vpeljali s pomočjo strokov
njakov mednarodne brganiza- 
cije UNIDO44.

»Kaj pomeni marketing za 
vaše podjetje? 44

»To, kar smo doslej delali 
bolj ali manj na pamet, bo treba 
zdaj najprej potrditi s sodob
nimi metodami pri obdelavi 
tržišča in prodaji izdelkov. Mar

loških in organizacijskih xx0'f \ii \ 
pa so v podjetju mislili tuo*^,. 
izboljšanje delovnih razu*®1 ijjj 
lavcev. V Cerknici so zgra ^ 
novo delavsko restavracij0 ^ t 
lastno ambulanto. Okolic0. v 
vamiških poslopij so ured* ^ 
prijetno skladje. Cerknic^, 
širi, utripa m živi z »rnC;.1 gte. 
nove hišice delavcev, ve0J®., jji 
vilo stanovanj v novih bi0*0' v 
asfaltirane ceste — vse jU3 
zadnjih nekaj letih pop°*n 
spremenilo podobo tega trg - ^ 

Zaključek rekonstrukcij ^ 
modernizacije »Bresta44 Pa P 
v čas praznovanja 20. obje ^ 
samoupravljanja v podjetJu’ jji 
lovni kolektiv, ki je iz sk'011 .0- -< 
žagarskih objektov uSlvarl trjp k 
demo pohištveno bid**5 >, 
lahko z zaupanjem zdaj S v.L 
na prihodnji razvoj sam°uP 
Ijanja in gospodaijenja.
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ŠPORT IN REKREACIJA

^LEC:

Zaključek 
iger

d
[ec

letu

Komisija za šport in rekreacijo p:
I ^inskem sindikalnem svetu Zale 
^.organizirala v letošnjem let 
L^ovanje vil športnih panogah: 
bn k\Plavanju, namiznem tenisu, 
J,.“Ja. šahu, smučanju, rokometu, 
^anju, odbojki, kegljanju in 
JOmetu. Tekmovanj se je udele- 
, O bližu 1.000 delavcev iz 26 de- 

kolektivov.
^jiajveč uspeha so poželi tekmo- 
1,0' iz podjetja Ferralit, ki so 
ijJJ'0 zapored osvojili najvišjo lovo- 
. 0’ Drugo mesto so si priborili 
i/«tavniki Tekstilne tovarne Pre- 
u j4! tretje pa športniki Pohištvene 

Ostrijo Garant Polzela, 
^“.zaključku športnih iger bo ob- 

sindikalni svet skupaj z Ra- 
(jJ4 Celje organiziral v mesecu de- 

bfu javno zabavno glasbeno od- 
tj,0’ na kateri bodo objavili rezul-

delavskih športnih iger v občini 
kn *n podelili prehodni pokal in

Rezultati najboljših
^pIN POSAMEZNIKOV: 

Linčanje - moški: 1. Markovič 
j ,annja Žalec), 2. Veber (Prosveta 

s? ‘e4), 3. Lakner (Prosveta Žalec); 
2 n?ke: 1. Kristan (Prosveta Žalec), 
5', Delak (Stanovanjsko podjetje 

3. Špeh (Prosveta Žalec); 
KEGLJANJE - EKIPNO: 1.

fe24ni obrat Vransko 2. Garant 
3. Juteks Žalec; POSA- 

^GrTi. lrDl0lc ANDE Vransko L^EZbJO: ____ __
(j^š^alFerraiit Žalec), 3.' Kačič

L^KOMET: 1. Juteks Žalec, 2. 
?®nt Žalec, 3. Sigma Žalec; 

lib POETIKA: 1. KK Mleko Celje, 
njp^nlit Žalec, 3. Tekstilna tovar-

j (g^EELJANJE - ekipno: 1. To- 
*' njj | nogavic Polzela, 2._LIK Savi- 

&mf'emPeter 3. Ferralit Žalec; po- 
. CZno: 1. Novak (LIK Savinja 
j" {gVjrPe*er), 2. Korun (Tovarna no- 

. °lzela), 3. Zupanc (Tovarna 
fcric Polzela);

boi^EOS: 1. Tekstilna tovarna Pre- 
r3 2. Ferralit Žalec, 3. KK Mleko

(j JjAkOZNI TENIS - ekipno: 1. 
^ata t ^a^ec> 2. Juteks Žalec, 3. 

Eolzela; posamezno: 1. Ho- 
•• 'ant „eEs Žalec), 2. Mlakar (Ga- 
J-^ec) ela)’ 3‘ Fonda (E®113111

NOGOMET: 1. Juteks 
'jjo^ejg2- SIP Šempeter, 3. Granat

• ,T»u YANjE: 1. KK Mleko Celje,
1 fct ■>sJEna tovarna Prebold, 3. Fer- 
l-1 rj/nkc;
' Jova OJKA: 1. SIP Šempeter, 2.
1 fCa noSavic Polzela, 3. Garant

I.tAH: I. Skupščina občine Žalec, 
j^ŽaP13 tovarna Erebold, 3. Pro-
k\?NCNi VRSTNI RED v tekmo- 
Mil2,3 Prehodni pokal Občinskega

* '!4n|u 6ga sveta Žaleč pa je na-
1 IlokFERRALIT ŽALEC, 1.022 
I m&A?- TEKSTILNA tovarna 
I ^i"°LD 754, 3. GARANT POL- 
1 »V16- 4- KK MLEKO CELJE 
| V (?• JUTEKS ŽALEC 556, 6. 

ŠEMPETER 532 TOČK ITD.
V. S.

'Vr it ^
Z novomeške slovesnosti: Janko Goleš, podpredsednik OSS Novo mesto izroča priznanje predstavnici 
komunalnega zavoda za socialno zavarovanje tov. Poljančevi (foto: S. Dokl)

OB ZAKLJUČKU SEDMIH LETNIH SINDIKALNIH 
ŠPORTNIH IGER ObSS NOVO MESTO

Vse več plavalcev
Letošnjih sindikalnih letnih športnih iger OSS Novo mesto se je udeležilo 

1200 delavcev ali blizu 10 odstotkov vseh zaposlenih

Pred dnevi je bila v Novem 
mestu, v dvorani občinskega 
sindikalnega sveta, prisrčna slo
vesnost. Prisostvovali so ji pred
stavniki osnovnih sindikalnih 
organizacij, tekmovalci, člani 
občinskega sindikalnega sveta, 
predsednik občinske skupščine 
in številne osebnosti z območja 
novomeške občine.

Osrednja točka slovesnosti je 
bila podelitev priznanj vsem 
tistim športnikom oziroma de
lovnim organizacijam, ki so se 
na minulih letnih igrah ObSS 
Novo mesto najbolje odrezale.

Tekmovalci so prejeli diplo
me in plakete, tri najuspešnejše 
ekipe delovnih organizacij pa 
lepe pokale. Tudi to pot so se 
najbolje odrezah športniki grad
benega podjetja Pionir, ki so na 
igrah zbrali v vseh tekmovanjih 
rekordno število točk in tako 
zasluženo osvojili lep pokal v 
trajno last.

Po podelitvi priznanj smo za
prosili za besedo Staneta Zu
pančiča, dolgoletnega predsed
nika odbora za delavske športne 
igre pri občinskem sindikalnem 
svetu Novo mesto.

„Že uvodoma naj poudarim 
razveseljivo ugotovitev, da so na 
letošnjih igrah sodelovale vse 
večje delovne organizacije naše

občine. V desetih športnih pa
nogah je merilo svoje moči 
1200 predstavnikov osnovnih 
sindikalnih organizacij, ki so za
stopali 18 delovnih kolektivov. 
Seveda so na igrah pridno sode
lovale tudi ženske, ki so tekmo
vale v šestih disciplinah. Med
tem ko je na prvih letnih igrah 
pred sedmimi leti sodelovalo 
blizu 300 delavcev, se je to šte
vilo v zadnjih letih povzpelo na 
1200 in vse kaže, da tudi v pri
hodnje glede števila nastopa
jočih ne bo večjih spre
memb .. .“, nam je dejal Stane 
Zupančič.

Vrstni red najboljših: 
1. Pionir 575 točk, 2. 
Novoteks 538, 3. Druž
bene službe 532, 4. 
„Krka“ 386, 5. Novoles 
383, 6. IMV 188 točk 
itd.

„Nekdanji tekmovalni sistem 
na izpadanje se nam ni ob
nesel...“, je nadaljeval pred
sednik odbora za delavske 
športne igre. „Delavci so nam
reč menili, da sodelovanje na 
eni sami tekmi ni preveč intere
santno. Zato smo se že pred leti 
odločih za ligaški sistem tek

movanj. Le prvi dve leti smo 
tekmovali na izpadanje ...“

Med zaposlenimi na območju 
novomeške občine vlada velik 
interes za kegljanje. Žal pa so 
možnosti za razvoj tega športa 
tu silno omejene, saj ljudje 
praktično nimajo kje kegljati. 
Gradbeno podjetje Pionir raz
polaga namreč le z enosteznim 
kegljiščem, poleg tega pa ob
stoja tu še privatno kegljišče, s 
katerim si športniki žal ne mo
rejo dosti pomagati. To pa je 
tudi vse. No, če bodo na Otoč
cu držah obljubo in tam zgradiU 
kegljišče, bodo imeli kegljači že 
v bližnji prihodnosti lepe mož
nosti za trening...

„Prijetno presenečeni smo 
bili letos nad dejstvom, da je v 
vrstah naših delavcev vse več 
plavalcev. Tekmovanj v plava
nju na 50 m prosto, 50 m prsno 
in v štafeti 4 x 50 m se je ude
ležilo namreč presenetljivo ve
liko število ljudi. Medtem, ko 
so včasih v vseh disciplinah tek
movali tako rekoč isti ljudje, je 
bilo letos prav obratno. To med 
drugim potrjuje, da ima plava
nje kot oblika poletne pa tudi 
zimske rekreacije še lepe per
spektive ... “ je z zadovolj
stvom ugotavljal Stane Zu
pančič.

|<VOD V ZIMSKO TURISTIČNO SEZONO: TEKMOVANJE PODVODNIH LOVCEV ZA II. VELIKO NAGRADO

Kljub vsemu zadovoljni
t5 otof nedeljo v novembru je bilo 

Pvaru veliko mednarodno 
v podvodnem ribolovu. 

1ir 80 se ga.mestne reprezen- 
^anc?je’ Monaka, Italije in

P°dvodnih lovcev, zna- 
lrricnom „Za veliko nagrado

i lit|’ ot>nvredstavlja na tem znameni- 
uraden začetek zimske

l„Kktesezo?e-(jj'Ji to tlvno športno prireditev sta 
.Pot organizirala Zveza za 

j? "kiju ^uv na morju in podvod- 
vV y n°sti ter Hotelsko podjetje 
pe naVse^ Pogledih je bilo tekmo-

kV?" tekmovanja je pihal tako 
vJidnjiT®0’ daje moral organizator 
Ir ' jL1? trenutku spremeniti pr- 
sPli tvčft-. Namesto na zunanji 

Menih otokov so na rarnn

spremeniti pr-
Namest

hjkga''Menih otoke _________
Oci n., etra in dežja lovili tekmo-Ua Lcismu-

t'iOri,aVeJrni strani, kjer praktič- 
(A |/JU ni življenja.
Ako ^ je bilo ob prehodu na 
cAa Q, ttstično sezono - in s tem

fe"Slss”S7i.:t.
Medvn6 okoli šeststo. Bilo pa bi 
Aas t,?,?110 Precej več, če ne bi 
A in n1?6111 kljub neštetim izkuš- 
? še v a m°č dolgoletnemu šola- 
Alo. ono skregan s turistično

Ze samo potovanje na naše otoke 
predstavlja za vsakega posameznika 
skoraj herojski podvig. Pa še na moč 
iznajdljiv moraš biti, če želiš priti na 
primer iz Ljubljane na Hvar prej kot 
v štiriindvajsetih urah. Do Splita še 
gre, od tod dalje pa je že vse narobe, 
saj so zveze z mestom Hvarom raz
meroma slabe. Kljub vsemu pa je na 
druge naše otoke še težavneje priti 
kot na Hvar. Na nekatere otoke vo
zijo ladje le enkrat tedensko; med
tem, ko so nekateri prelepi kotički 
na našem Jadranu z javnimi prevoz
nimi sredstvi sploh nedostopni. ..

Zato, da mi je v Splitu postrešček 
prepeljal z vozičkom dve potovalki 
od železniške postaje do trajekta, 
razdalja znaša blizu tristo metrov, 
sem moral odšteti petnajst dinarjev. 
Štiri dinarje več, kot pa me je stala 
vožnja od Splita do Starega grada na 
Hvaru.

V Starem gradu, znanem iz pri
ljubljene televizijske serije pod ime
nom „Lipo malo misto“, nisem bil 
niti najmanj presenečen, ko sem 
moral „stopati“, če sem hotel pri
speti v devetnajst kilometrov odda
ljeni Hvar. In ko sem v mestu Hvaru 
po uri prestopanja pred turističnim 
uradom le dočakal tricikel in njego
vega lastnika, ki je naložil mojo 
težko opremo za podvodni ribolov, 
sem se pet minut zatem znašel v 
luksusnem hotelu Adriatik.

Za slabih šeststo kilometrov dol
go pot sem porabil skoraj dvajset ur 
in več kot dvesto dinarjev. Pa ven
dar, prišel sem na Hvar, kjer so me 
čakali blaga klima, toplo sonce, 
temno modro nebo in bazen z ogre
vano morsko vodo. Kdo bi si v teh 
pustih in mrzlih jesenskih dneh želel 
še kaj več?

Pod streho luksusnega Adriatika 
so že čakale številne mestne repre
zentance za nedeljski spopad v svetu 
tišine. Francoski tekmovalci iz Mar
seilla, trije najboljši podvodni lovci v 
Evropi, so si že teden dni prej ogle
dovali teren in si na svojih special
kah zabeležili vse, kar so videl' pod 
morsko gladino in kar bi jim uteg
nilo koristiti na tekmovanju za H. 
veliko nagrado Hvara.

Ekiffa iz Ljubljane, Jože, Krešo in 
jaz, smo bili v tem pogledu precej 
bolj skromni. Zadovoljili smo se z 
dvema ogledoma. V soboto smo pre
gledali velik del področja, ki pride v 
poštev za podvodni ribolov na zuna
nji strani Peklenih otokov. Zazna
movali" smo nekaj velikih „primer- 
kov“ in si dobro zapomnili vsa me
sta, kjer smo opazili šarge in konje. 
Naš „barkariol nas je sicer opozo
ril, da bo naslednji dan slabo vreme 
in da s čolni ni mogoče na odprto 
morje. Pa mu nismo čisto verjeli, saj 
je bila sobota tako lepa, da si človek 
lepše ne bi mogel zamisliti. Sonce je

grelo kot septembra, nebo je bilo 
brez oblačka, razgled pa se je raz
prostiral vse tja do Korčule, Lastova 
Sušca in Biševa ...

Naslednji dan bi morali odriniti 
na morje že okoli sedme ure zjutraj. 
Zaradi silnega juga, dežja in razbur
kanega morja, smo se vkrcali v čolne 
šele ob pol devetih. Na razočaranje 
vseh smo lovili na notranji strani 
otokov. Po šestih urah plavanja in 
napornega potaplanja je bil plen 
prav vseh reprezentanc nenavadno 
skromen. Tako skromen kot na red- 
kokaterem tekmovanju v podvod
nem ribolovu.

Evropska reprezentanca iz Mar
seilla, ki se je po pričakovanju naj
bolje odrezala, je zbrala komaj nekaj 
več kot 28.000 točk. Na preseneče
nje vseh so bili odličnim francoskim 
lovcem takoj za petami fantje iz 
Trogira, ki so se z 21.000 točkami 
uvrstili na izvrstno drugo mesto. 
Ekipa Ljubljane je ulovila osem ve
ljavnih rib in zasedla sedmo mesto. 
Za seboj je med drugim pustila itali
janske lovce, reprezentanco Monaka 
in prvokategornika z Reke.

Kljub slabemu rezultatu smo bili 
z' uvrstitvijo zadovoljni. Italijani so 
na primer ostali brez točke, ker niso 
ulovili ene same ribe, ki bi ustrezala 
propozicijam tekmovanja.

A. ULAGA

POVRATNO PRIJATELJSKO SREČANJE ŠPORTNIKOV 
PODJETIJ »VOZILA« NOVA GORICA IN »ITAS«, 
KOČEVJE

Tesno sodelovanje
Zdrav duh v zdravem telesu je vodilo obeh podjetij iz Nove 

Gorice in iz Kočevja, ki med drugim tudi skrbita za dobro počutje 
svojih delavcev.

Na povabilo kolektiva Itas so prišli 7. novembra na obisk v 
Kočevje gostje iz Nove Gorice. Obe podjetji imata zelo podoben 
proizvodni program in njuna dejavnost se prepleta na vseh področ
jih. Zato ni čudno, da sta sklenili sodelovati tudi na športnem 
področju.

V Kočevju so bili gostje toplo sprejeti. Po ogledu muzeja so 
Novogoričani obiskali tudi podjetje Itas, kjer so spoznah, da so 
kolegi v Kočevju napravili v minulem času veliko novega. Po 
ogledu podjetja so povabili delavci Itasa svoje goste na kosilo v 
hotel Pugled, od tod pa so se vsi skupaj napotili v športni park 
TVD Partizan Kočevje.

Gostje in domačini so se pomerili v odbojki, streljanju in šahu. 
Tudi na igriščih je prevladovala dobra volja. Pri nikomer ni bilo 
opaziti sledu nejevolje. Videti je bilo, daje namen tega tekmovanja 
le prijateljsko srečanje in zbližanje med kolektivoma, ki se iz dneva 
v dan srečujeta z podobnimi problemi.

Mimogrede še športni rezultati z omenjenega tekmovanja:
V odbojki so premagali domačini goste z rezultatom 3:0. Tudi v

streljanju so zmagali športniki Itasa. V tej panogi sta se zlasti odre
zala Franc Novak in Milan Kos. V šahu so domačini premagali 
goste s 3:1, medtem, ko se je peta igra končala neodločeno. Vso 
pozornost sta poželi igri na prvih dveh šahovnicah, na katerih sta se 
pomerila direktorja in sekretarja obeh podjetij. DRAGO AHAC

CELJE

Cetis in Prosveta 
prvaka v odbojki

Te dni je bilo v Celju zaključeno sindikalno tekmovanje v 
odbojki za članice in starejše člane v okviru sindikalnih 
športnih iger. Ekipe so v obeh konkurencah tekmovale v 
jesenskem in spomladanskem delu. V jesenskem delu se je 
odvijalo tekmovanje po liga sistemu, vrstni red najboljših pa 
je naslednji:

ČLANICE — 1. Železarna 12, 2. Prosveta 10,3. Savinja 
6,4. Ingrad 6 točk itd. Starejši člani - 1. Ingrad 10, 2. Cetis 
8,3. Železarna 4 točke itd.

S seštevkom točk obeh delov tekmovanja pa je vrstni red 
nadjednji:

Članice — 1. Prosveta, 2. Železarna, 3. Ingrad, 4. Savinja 
itd. Starejši člani - 1. Cetis, 2. Klima, 3. Ingrad, 4. do 5. 
Železarna in Emo itd. j GORŠIČ

TVD PARTIZAN MARKOVCI:

Uresničila se jim je 
dolgoletna želja

V Delavski enotnosti smo že več
krat pisali o izredno marljivih in pri
zadevnih članih telovadnega društva 
Partizan iz Markovcev pri Ptuju, ki 
slovijo po lepih dosežkih na tekmo
vanjih vrepubhškem merilu. Njihovi 
rezultati so še toliko pomembnejši, 
ker gre za vaško društvo, ki je eno 
izmed najbolj delavnih v Sloveniji.

Vrsto let je vzgajalo društvo mla
di rod v težkih pogojih, vendar z 
voljo in željo, da bi enkrat prišlo do 
svojega lastnega doma. In končno se 
je ta dolgoletna želja izpolnila. Dru
štvo si je zgradilo v bivši krajevni 
dvorani nov telovadni dom in ga mi
nuli mesec predalo svojemu na
menu. Na svečanosti je med drugimi 
govoril tudi predsednik občinske 
skupščine Ptuj Franjo Rebernik.

Pri delovnih organizacijah, društ
vih, občanih in zasebnikih je zbralo 
društvo 100.000 dinarjev, medtem 
ko si je moralo poleg tega najeti tudi 
posojilo v višini 50.000 dinarjev. V 
novem telovadnem domu imajo po
trebne sanitarije ter vso potrebno 
opremo za redno delo. Omembe 
vredno je tudi to, da bo imel dom 
celo centralno ogrevanje, ko bo do
volj sredstev tudi za nakup peči.

F. MEŠKO

Sredstvo za ohranitev 
svežine in vitalnosti

' pohištvo 
in oprema 
za vaš dom

leszilzia,
centrala ljubljana titova 51
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VELENJSKI
LIGNIT:

V Italijo 
in na 

Norveško
Zadnje mesece se je izvoz

nikom iz Šaleške doline (To
varni gospodinjske opreme 
Gorenje, Tovarni usnja Šo
štanj, Lesni industriji „Les- 
na“ Šoštanj in Rudarskemu 
Šolskemu centru Velenje) 
pridružil tudi Rudnik lignita 
Velenje.

^ Izvažajo - lignit. Čeprav 
H so pred leti trdili, da se trži- 
S šče, kjer je še mogoče proda- 
H jati lignit, zožuje, pa se je le- 
S tos zgodilo, da je prišlo do 
§E izvoza lignita. In to celo v 
= daljno Norveško.

H Rudnik lignita Velenje je 
= prve pošiljke lignita poslal S 
jH septembra, in sicer v Italijo. = 
|| Tja so prodali 8.340 ton li- =|| 
S gnita. V oktobru pa so ve- 3 
H lenjski rudarji izvozili že s 
H 10.720 ton lignita; poslali so g 
g ga našim zahodnim sosedom = 
= 7.440 ton. Oktobra sp od- ^ 
3 premili, in to z ladjo, tudi f|{ 
= prvo poskusno pošiljko 3 
^ 3.280 ton lignita na Norve- M 
S ško. Za nakup velenjskega li- 3 
J gnita so se začeli resno zani- H 
H mati na Norveškem in raču- j 
S najo na možnost, da bi bilo H 
= treba v prihodnje odpremlja- š 
Š ti na „evropski scver“ večje 3 
^ količine lignita. Sklenitev ||| 
= kupčije z Norvežani bi bila 3 
S verjetno pomemben uspeh = 
S velenjskih rudarjev.

OaMBi

3 Precej lignita iz Velenja pa 
Š gre tudi v sosednjo Avstrijo. 
3 Vendar pa ta „izvoz“ ni evi- 
Š dentiran, ker prihajajo trgov- 
§1 ci iz obmejnih področij av- 
š strijskc Koroške in Štajerske 
|Š v Velenje in z dinarji kupijo 
= velenjski lignit.
3 (vš)

Most čez dolino Peračice, zgrajen v letih 1964—1966 — remek delo GIP -Gradis«

1945 25 LET 1970
Gradbeno industrijsko podjetje

LJUBLJANA,
KORVTKOVA
Tel. 323-641

Š svojimi poslovnimi enotami

Brzojav:
Gradis Ljubljana 
SDK Ljubljana 501-1-564 
Poštni predal: št. 89-11

— gradi industrijske objekte, objekte družbenega 
standarda in stanovanja za trg;

— izdeluje gradbene elemente, razne vrste betonskih 
izdelkov in montira gradbene konstrukcije;

— opravlja ključavničarska, kleparska in krovska dela;
— projektira vse vrste visokih, nizkih, vodnih, luških 

in stanovanjskih, objektov;
— izvaja investicijska dela v tujini.

šillllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllli

BRKINCI POTREBUJEJO ZA ŽIVLJENJE VEČ KOT SAMO ZRAK IN SONCE

So res bogu za hrbtom?

Imamo v Sloveniji res še ne
razvita območja, se sprašujemo.

Imamo jih, pa čeprav velja
mo za najrazvitejšo republiko v 
Jugoslaviji. Ni mogoče zanikati 
pasivnosti in nerazvitosti občin
skih območij v pomurskem pre
delu, vzhodnem delu maribor
ske regije, območju Kozjanske
ga, belokranjskega območja in 
zahodnodolenjskega območja.

Tu so zdaj še Brkini, ki se 
razprostirajo v sežanski in ilir- 
skobistriški občini. To je ozem
lje, kjer na 564 kv. kilometrih 
živi nekaj manj kot 12.000 pre
bivalcev. Medtem ko je bilo za 
druga nerazvita območja v Slo
veniji potrošene že precej ti
skarske barve, smo o Brkinih iz 
časopisov bolj malo zvedeli. 
Sem in tja smo že slišali, da tu 
ljudje slabo živijo, da imajo sla
be ceste, da hiše razpadajo in 
podobno. Toda teh podatkov 
doslej nihče ni argumentiral. 
Šele v zadnjem času so na-po
budo obeh prizadetih občin iz
delali podrobno analizo o raz
merah v Brkinih, jo posredovali 
na najrazličnejše in najvišje re
publiške oblastne in politične 

■ rorume.
..Ne moremo in ne želimo za

nikati, da je bil v naših občinah 
v preteklih nekaj letih storjen 
velik korak naprej, da smo 
ustvarili tudi materialno osnovo

za še hitrejši in skokovit razvoj 
v prihodnosti,“ je dejal v razgo
voru Vitomir Dekleva, predsed
nik občine Ilirska Bistrica. 
„Vendar moramo ugotoviti, da 
je problem razvoja ali bolje re
čeno rešitev Brkinov iz popol
nega siromaštva in propadanja 
široko in težko vprašanje, ki 
presega moči naših občin in bo 
zato potrebna pomoč širše 
družbene skupnosti. ..“

Zakaj propadajo Brkini, za
kaj so siromašni?

Družbeno-ekonomski razvoj 
v povojnem obdobju je sprožil 
množično odseljevanje kmečke
ga prebivalstva in‘število kme
tov, ki se še ukvarjajo s kmetij
sko proizvodnjo, je zdaj mini
malno. To je bil hkrati glavni 
vzrok za izredno poslabšanje 
starostne strukture kmetov, po
prečna starost je $ blizu 60 let, 
kar je vsekakor normalno. Če k 
temu prištejemo še izredno raz
vejanost zemljišč, veliko odda
ljenost posameznih površin in 
neprimerna gospodarska po
slopja, spoznamo, da se kmetij
stvo v vsem povojnem obdobju 
sploh ni moglo razvijati.

- Na območju Brkinov živi 
2807 borcev in aktivistov NOV. 
Socialne podpore, ki jih dobiva 
komaj 950 ljudi, so le tolikšne, 
da so socialno ogroženi le 
zdravstveno zavarovani.

- Na bistriškem območju 
Brkinov je okupator požgal 25 
ali 60 % vseh vasi. Marsikatera 
zgradba od skupaj 1.011 uniče
nih, še danes ni obnovljena. 
Borcev in aktivistov pa je sku
paj z umrlimi v internaciji padlo 
372.

- V Brkinih je bil lani ust
varjen narodni dohodek iz kme
tijstva le blizu 1.500 dinarjev na 
kmečkega prebivalca ali le do
bra tretjina od celotnega narod
nega dohodka iz kmetijstva, ki 
je v sežanski občini znašal 
3.840, v ilirskobistriški občini 
pa 3.200 dinarjev na kmečkega 
prebivalca.

manj razvitim44, je na kratko 
obrazložil smisel akcije za na
daljnjo usodo Brkinov predsed
nik Vitomir Dekleva.

M. Ž.
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12.000 prebivalcev živi zelo slabo # Vodovod ima le 12 vasi od osemindevetdesetih $ Med vojno 
je bilo v Brkinih požganih in uničenih 60% vasi # Mnoge hiše še dandanes niso obnovljene

NOVA TOVARNA NA NERAZVITEM 
PODROČJU

»PLAMA«
ZA BRKINCE
Minuli petek so v »Piami« v Podgradu ob 
prisotnosti Staneta Kavčiča, predsednika 
republiškega izvršnega sveta, spustili v 
obratovanje novo tovarno za proizvodnjo 
mehke pene # Nova tovarna je oprem
ljena z najsodobnejšimi stroji in bo proiz
vajala letno 3000 ton poliuretanske pene

„Plarm“ iz Podgrada je bila pred petimi leti še obrat 
koprskega Iplasa. Toda, ker korpsko podjetje pred petimi 
leti za obrat v Podgradu ni izdelalo razvojnega programa, 
se je „Plama“ osamosovjila. Z osamosvojitvijo so nastale 
nove težave. Predvsem ni bilo strokovnjakov, ker so bile 
vse strokovne službe skoncentrirane v Kopru. Zato so v 
kolektivu v minulih petih letih vložili velike napore, da so 
v podjetju zapolnili največje vrzeli in dobili najpotreb
nejše strokovnjake. Zlasti so si morali organizirati močan 
razvojni oddelek, ki naj bi bil vedno na tekočem o svetov
nih dogajanjih v tej stroki.

ODLOČITEV: NOVA TOVARNA
Lani, ko je dala „Plama“ - tovarna za predelavo pla

stičnih mas na trg 700 ton poliuretanske pene in ko je 
bilo povpraševanje po tem izdelku zlasti med pohištveni
mi proizvajalci veliko, so se odločili, da zgradijo^ novo 
tovarno. Minuli petek je tovarna že začela obratovati in 
letno bodo v njej proizvedli 3.000 ton poliuretanske 
pene.

Tovarna bo s tem lahko zadovoljila vse tržne potrebe.
,,Z razmeroma majhnimi investicijskimi naložbami bo 

mogoče v naslednjih letih obseg proizvodnje še razširiti, 
je dejal INŽ. VLADO TURNER, direktor ,flame“. „ v 
podjetju se že pripravljamo na proizvodnjo raznih plastič
nih elementov, ki bodo uporabni v gradbeništvu in v dru
gi industriji. Računamo tudi na proizvodnjo umetnih 
smol za potrebe industrije lakov ter premaznih sredstev 
za potrebe gradbene industrije. “

Letošnja vrednost proizvodnje v „Plami“ se bo s proiz
vodnjo v novi tovarni od predvidenih 3,7 milijarde S-di- 
narjev že prihodnje leto dvignila na 7 milijard starih di
narjev. Če pa bodo uresničili tudi program, ki ga je ome
nil direktor, potem bo vrednost proizvodnje čez pet let 
znašala že blizu 15 milijard starih dinarjev.

270 NOVIH DELOVNIH MEST
Glede na to, da je „Plama“ na dokaj nerazvitem ob

močju, leži med Brkini in Čičarijo, bo seveda uresničenje 
njenih načrtov odvisno tudi od tega, kakšna pozornost bo 
v naslednjih letih posvečena problemom infrastrukture na 
tem področju.

„Upamo,“ je nadaljeval direktor tovarne, „da bo tudj 
razvoj infrastrukture potekal vzporedno z razvojem pod
jetja. Do 1975. leta se bomo ob bruto produktu 15 mili
jard starih dinarjev toliko poslovno okrepili, da bomo 
sposobni za nadaljnjo ekspanzijo. Tako bo naša tovarna 
dajala tudi prispevek k prizadevanjem, da bi območje, na 
katerem smo, v prihodnje hitreje lovilo korak z razvitejši
mi deli Slovenije in Jugoslavije. “

Računajo, da bo „Plama“, ki je pred petnajstimi led 
začela z osemnajstimi delavci in zdaj zaposluje 230 delav
cev, lahko dala kruh še večjemu številu delavcev. Čez pet 
let bo namreč v podjetju že 500 delovnih mest.

„Tako kot smo složno in z lastnimi napori ter sredstvi 
delali v podjetju v minulih petnajstih letih, bomo priza
devno delali še naprej. Dokazovali bomo, kako je na ne
kem nerazvitem območju tudi z lastnimi močmi nwgPfe. 
pospešiti družbeni in ekonomski razvoj ter tako ustvarjal 
solidne temelje sodobni samourpavni družbi," je optimi
stično zaključil direktor inž. Vlado Turner.

M. ŽIVKOVlC 
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— Na področju cest so raz
mere izredno kritične. Komaj 
dobrega pol kilometra ceste pri
de na kvadratni kilometer zem- 
Ijišče.

— Od 98 vasi jih je le 12 pre
skrbljenih s pitno vodo iz bistri
škega vodovoda itd.

„S' tem, ko že ne vem kateri- 
krat opozarjamo na problem 
Brkinov, želimo povedati, da ne 
gre za kampanjsko akcijo ali 
alarmiranje, ki naj bi pomenilo 
zbiranje daril in pomoči. Dose
či želimo ne samo solidarnost 
in moralno politični odnos, 
marveč tudi materialno obvez
nost razvitejših centrov, ki naj 
bi na različne načine pomagali Sodoben stroj za proizvodnjo mehke pene
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